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Құрметті оқырман

2025 ЖЫЛДЫҢ 2025 ЖЫЛДЫҢ 
БІРІНШІ ЖАРТЫЖЫЛДЫҒЫНАБІРІНШІ ЖАРТЫЖЫЛДЫҒЫНА

«СЫР МЕДИА» ЖШС«СЫР МЕДИА» ЖШС-на-на ҚАРАСТЫ  ҚАРАСТЫ 
ГАЗЕТТЕРГЕ ЖАЗЫЛУ ГАЗЕТТЕРГЕ ЖАЗЫЛУ 

ЖҮРГІЗІЛУДЕЖҮРГІЗІЛУДЕ

 «Сыр бойы» газетіне  «Сыр бойы» газетіне 
6 айға жазылу бағасы: 6 айға жазылу бағасы: 

жекелер үшін – 4000 теңге,жекелер үшін – 4000 теңге,
мекемелер үшін – 5000 теңгемекемелер үшін – 5000 теңге

Сыр өңірінен шыққан көрнекті тұл ғаларды 
ұлықтауға арналған халық аралық жиынға 
облыстық қоғамдық даму басқар масының 
басшысы Р.Каюпов бастаған, құрамында зиялы 
қауым өкілдері, профессор-ғалымдар, зерттеу-
шілер, туған-туыстары және БАҚ өкілдері бар 
арнайы делегация қатысты. Сондай-ақ 
конференция қонақтары Самарқан қала сындағы 
мемлекеттік университеттің ұйым дастыруымен 
саяси қайраткер, заңгер, шығыстанушы Сералы 
Лапинге ар налған ғылыми-танымдық дөңгелек 
үстел жиынында бас қосты. Іс-шара аясында 
Қоңырқожа Қожықов пен Сералы Лапиннің 
шығармашылығы мен өмірін суреттейтін 
фотокөрме ұйымдастырылды. 

Осы делегация құрамында болған өлке-
танушы Жұмабай Байзақұлымен әңгімелесіп,  
келелі жиыннан алған әсері жайлы сыр тартқан 
едік.

ТАШКЕНТТЕГІ 
ТАҒЫЛЫМЫ 
МОЛ ЖИЫН

Өзбекстанның Ташкент қаласында 
Министрлер кабинеті жанындағы Қуғын-сүргін 

құрбандарын еске алу мемлекеттік музейінің 
ұйымдастыруымен қоғам қайраткері, саяси 

тұлға, педагог-ағартушы Қоңырқожа 
Қожықовтың туғанына 145 жыл толуына 
арналған «Орталық Азиядағы жәдитшілік 

феномені: Тұлғалар мен тағдырлар» 
тақырыбында халықаралық ғылыми-тәжірибелік 

конференция өтті. 

Жуырда Маңғыстау облы-
сында  бір мектепте улану 
фактісі жайлы ақпарат тарады. 
«Бейнеу» ауылында 16 оқушы 
шағымданған. Кейінірек осы 
облыстың «Босшоқы» ауылында 

460 оқушы уланғанын естідік. 
Желіде желдей ескен бұл 
ақпарат, улану оқиғасы мектеп 
асханаларына қатысты бұрын-
нан бар алаңдаушылықты оят-
ты. Бұл жағдай маңғыстаулық 

ата-аналарды ғана емес, бүкіл 
қазақстан дықтарды алаңдатып 
қойды. Өйткені бір емес, 466 
баланың астан улануы бұрын-
соңды болмаған. 

Осы орайда  балаларға тамақ 
беретіндер қандай критериймен 
таңдалады?  Ұсынатын ас-ау-
қаттың сапасын бақылау-қа-
дағалау тетіктері қандай?  Адам 
басына бөлінетін қаржы қан-
шалықты? Біз осындай сауал-
дарға жауап іздеп көрген едік.

БАЛАҢЫЗ ҚАНДАЙ 
АС ІШІП ЖҮР?

– Бүгін Сырдария ауданының ынтымағы мен 
бірлігі жарасқан Сәкен Сейфуллин, Асқар 
Тоқмағанбетов атындағы ауылдары «көгілдір 
отынға» қосылуда.

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Кемелұлы: 
«Аса маңызды мәселелердің бірі – ауылды 
кешенді түрде жетілдіру. Ауылдарға нақты қолдау 
көрсетіп, заманауи инфра құрылымды дамы-
туымыз керек» деп атап өтті.

Бүгінде өңір тұрғындарын газбен қамту 
көрсеткіші 75 пайыз, биыл 30 млрд теңгеден астам 
қаржыға 306 шақырым газ желілері тартылуда. 
Осы жобалардың арқасында аймақ халқының 78 
пайызы «көгілдір отынмен» қам тылады. Келесі 
жылы 10-нан астам елді ме кенді газдандыру 
жоспарланған. Осындай игілікті істер ауыл 
тіршілігінің тамырына қан жүгіртіп, халықтың әл-
ауқатын арттыруға жол ашады.

Өткен жылы Сырдария ауданының бюджеті 12 
млрд теңге болса, қазіргі таңда 16 млрд 108 млн 
теңгеге жетті, 33 пайызға өсім бар. Бұл қаржы 
аудан халқының өзекті мәселелерін шешуге 
бағытталуда. 

Ауыл халқы от жағып, күл шығару бейнетінен 
арылып, шынайы қуанышқа бөленуде. «Көгілдір 
отыннан» тараған жылу барлық үйді бақыт пен 
шаттыққа кенелтсін! – деді облыс әкімі.

Іс-шарада ел ағалары Сұлтанбек Тәуіпбаев пен 
Әбдіғаппар Әмірғалиев құттықтау лебіздерін 

жеткізіп, батасын берді. Ауылдың өсіп-
өркендеуі жолында қажырлы қызмет еткен 
сала мамандары мен ардагерлерге облыс 
әкімінің Алғыс хаты табысталды.

Газ қосу рәсімінен кейін аймақ басшысы 
екі ауылдың тұрғындарымен кездесіп, 

атқарылған жұмыстар, алдағы бағыт-бағдар 
туралы айтты. Әсіресе, қолға алынған 

инфрақұрылымдық жоба ларға, әр саладағы 
жаңашылдықтарға тоқталды, кездесуге 
келушілердің ой-пікірлерін тыңдады.

ЖЕДЕЛ 
КЕҢЕС 
ӨТКІЗДІ

Кеше Үкімет басшысы Олжас 
Бектенов Украина төңірегіндегі 

жағдайға байланысты Мемлекет 
басшысының негізгі әскери және 

азаматтық объектілердің қауіпсіздігін 
қамтамасыз ету жөнінде шұғыл 

шаралар қабылдау туралы 
тапсырмаларын орындау бойынша 

бірқатар министрліктер 
басшылығымен жедел кеңес өткізді. 

Бұл туралы ҚР Үкіметі хабарлады. 

Премьер-министр Қорғаныс ми-
нистрі Руслан Жақсылықовтың стра-
тегиялық және инфрақұрылымдық 
объектілерді қорғауды қамтамасыз ету 
бойынша жүргізіліп жатқан жұмыстар 
туралы мәліметтерін тыңдап, мемле-
кеттік органдардың іс-қимылдарын кү-
шейтуге бағытталған бірқатар міндеттер 
қойды. Тұрақтылық пен қоғамдық 
тәртіпті сақтау, көлік қатынасының 
қауіпсіздігі, денсаулық сақтау объек-
тілерінің қызметі және басқа да 
мәселелерге назар аударылды.

Сондай-ақ кеше ҚР СІМ Ресми өкілі 
Айбек Смадияров Украинадағы жағ-
дайға қатысты түсініктеме берді. 
Ведомствоның баспасөз қызметінің 
мәліметін «ҚазАқпарат» хабарлады. 

– Біздің Украинадағы Елшілігіміз 
штаттық режимде жұмыс істеп келеді. 
Сыртқы істер министрлігінде әлемдегі 
жағдайға мониторинг жасайтын арнайы 
Ахуалдық орталық бар. Біздің мәліме-
тімізге сәйкес Киевтегі шетелдік дипло-
матиялық корпус өз жұмысын жал ғас-
тыруда және азаматтарын эва куа  циялап 
жатқан жоқ. Қазақстан дық тардан да 
эвакуациялау бойынша өтініштер 
түскен жоқ және қазіргі уа қытта арнайы 
ұшақтарды жіберу жоспарда жоқ, – деді 
ол.

Айбек Смадияровтың айтуынша, 
Украинада соғыстың жалғасып жат-
қанына екі жылдан асты. Кетемін деген 
азаматтар елден шығып кеткен. Бірақ 
қазіргі есептеулер бойынша Украинада 
300-ге жуық Қазақстан азаматы болуы 
мүмкін. 

– Нақты санын айту қиынға соғады. 
Оған қарамастан, бірнеше күн бұрын біз 
Украинадағы қазақстандықтарға ел 
аумағынан кету туралы хабарлама жаса-
дық. Қазақ дипломаттары өз жұмысын 
тиянақты атқарып келеді, егер отан-
дастарымыздан өтініш түскен жағдайда 
оларға барлық қажет көмекті көрсетеміз, 
– деді СІМ Ресми өкілі. 

Айта кетейік, бұған дейін Мемлекет 
басшысы Украинадағы ахуалдың ушы-
ғуына байланысты еліміздегі тиісті 
құрылымдарға шұғыл шаралар қа-
былдауды тапсырған еді. Бұл туралы ҚР 
Президентінің кеңесшісі – Пре зиденттің 
Баспасөз хатшысы Берік Уәли 
мәлімдеген болатын.

«СБ» ақпарат

«Ас – адамның арқауы». Әсіресе балалардың денсаулығы мықты, шымыр болып өсуі үшін уақытылы 
әрі сапалы тамақтанудың маңызы зор.  Бұл үшін ел мектептерінде асханалар жұмыс істейді. Мәселен, 
мәліметтерге сүйенсек, елдегі 1 млн 700 мың бала тегін тамақтанады. Бірақ 403 мектепте асхана жоқ. 
196-сы тамақты тасымалдайды. 207-сінде буфет бар. Ал қалған 7500 мектепте асхана жұмыс істейді.

«Бізді тексеруге келгенде «неге тамақ қалдығы 
көп?» деп сұрайды. Осыған байланысты өз 
ойымды айтайын. Біріншіден, біздің қазіргі 

қолданып жүрген ас мәзіріміз кеңестік кезеңнен 
қалған «мұра»...»

Кеше облыс әкімі Нұрлыбек Нәлібаевтың Сырдария 
ауданына сапарында  А.Тоқмағанбетов, 

С.Сейфуллин ауылдарын газ желісіне қосу рәсімі өтті. 
Аймақ басшысы ауыл тұрғындарын көптен күткен игіліктің іске 

асуымен құттықтады.

БИЫЛҒЫ МЕЖЕ – 78 ПАЙЫЗ
Сырдария ауданында екі ауылға газ берілді
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«ҚЫС-2024» 

КӘСІПОРЫН ЖҰМЫСЫМЕН ТАНЫСТЫ
Қала әкімі Нұржан Ахатов «Су жүйесі» мекемесіне барып, 

кәсіпорынның материалдық-техникалық базасының
жай-күйімен танысты. 

Ол бірыңғай кезекші-диспетчерлік қызметтің маңызын атап 
өтті. Қала бойынша ауызсу сапасын арттыру және кәріз 
жүйелерінің жұмысын жүйелендіру бағытында мекеменің 
материалдық-техникалық базасын нығайту жұмыстары жалғасын 
табуда. Айта кету керек, бүгінде кәсіпорын теңгерімінде 976,12 
шақырым ауызсу жүйесі, 11 ІІ су көтеру насос станциясы, 112 
ұңғыма, 6 дана су қысымын көтеру насосты станциясы және 
«Тасбөгет» кентінде бас су жинау кешені бар. Тұтынушыларға 
тәулігіне 74-78 мың текше метр ауызсу өндіріліп  таратылуда. 

ТҰРҒЫНДАРМЕН ЖҮЗДЕСТІ
Аудан әкімі Аманжол Оңғарбаев «Жалғызағым» және 

«Тастүбек» елді мекеніне барып, ауыл халқының тыныс-
тіршілігімен танысты.

Алдымен «Сексеуіл» кентіне қарасты «Жалғызағым» елді 
мекеніне барды. Ауылдағы бастауыш мектептің ауласында 
тұрғындармен жүздескен аудан басшысы өзекті мәселелерден 
хабардар екенін, оларды шешу жолдарын қарастыратынын айтты.

Бастауыш мектепте бүгінде 21 бала білім алады. Ауылға 
алдағы уақытта мектеп салу мәселесі оң шешім таппақ.

«ҚЫС-2024» ОҚУ-ЖАТТЫҒУЫ ӨТТІ
Аудан әкімінің орынбасары Жалғас Сүйеубаевтың қатысуымен 

«Қыс-2024» республикалық командалық-штабтық 
оқу-жаттығуы өтті.

Республикалық оқу-жаттығу қысқы кезеңдегі төтенше 
жағдайлардың алдын алу және жою жөніндегі іс-қимылдарға 
азаматтық қорғаудың мемлекеттік жүйесінің басқару органдары 
мен күштерін дайындау мақсатында ұйымдастырылуда. Аудан 
аумағында оқу-жаттығу 3 кезеңде өткізілді. Біріншісі – жылу беру 
орталығында орын алған авариялық жағдайды дер кезінде 
қалпына келтіру, екіншісі – ауа райының қолайсыздығынан 
«Батыс Еуропа-Батыс Қытай» автотрассасында қалған жолау-
шыларды құтқару, апатқа ұшыраған адамды көлік ішінен 
шығарып, медициналық көмек беру, үшіншісі – мал бағып жүріп 
із-түссіз кеткен адамды іздеу. Осы шаралар бойынша азаматтық 
қорғау қызметтерінің дайындығы пысықталды.

ҚҰРЫЛЫС ҚАРҚЫНЫ ҚАДАҒАЛАНДЫ
Аудан әкімі Жандос Еркінбек елді мекендерге барып, құрылыс 

нысандарының жай-күйімен танысты.

Алдымен «Ақай» ауылында салынып жатқан денешынық-
тыру-сауықтыру кешенінің құрылысын көрді. Нысан басында 
мердігер мекеменің басшысына құрылыс қарқынын жеделдету 
және сапаны арттыру жөнінде нақты тапсырма берді. Сонымен 
қатар, «ІІІ Интернационал» және «Жаңажол» ауылдарында бой 
көтеріп жатқан денешынықтыру-сауықтыру кешендерінің 
жұмысын бақылап, ауыл әкімдеріне құрылыс барысын тұрақты 
қадағалауды жүктеді. Одан кейін «Жосалы» кентінде облыс 
әкімінің бастамасымен салынып жатқан типтік үлгідегі «Руханият 
орталығының» құрылыс алаңына барды. 

АЛДАҒЫ ЖЫЛҒА ЖОСПАР КӨП
Аудан әкімі Ардақ Ибраимов кент тұрғындарымен кездесті. 

Онда атқарылған жұмыстарға тоқталып, 2025 жылы жоспарланған 
ауқымды жобалармен таныстырды. Тұрғындар оң пікірлер мен 

ұсыныстар айтты. 

Бүгінде Жалағаш аудандық ауруханасы мен емханасының 
орталықтандырылған кәріз жүйесінің құрылысына жоба-
сметалық құжаттар әзірленіп, мемлекеттік сараптамадан өткен. 
Жоба құны 1 млрд 290 млн теңге, республикалық, облыстық 
бюджеттен қаржыландыруға ұсынылды.

Бюджеттен қажетті қаржы бөлінсе, орталықтандырылған 
кәріз жүйесіне жақын орналасқан мекемелерді, тұрғын үйлерді 
қосуға мүмкіндік болады. Арнайы көліктермен жеке тұрғын 
үйлерден шығарылған кәріз суын төгетін орындар аталған жобада 
қарастырылған.

ҚОЛӨНЕР ШЕБЕРІНЕ ҚҰРМЕТ
Қолөнер шеберлерінің аудандық фестивалі аясында Қазақстан 
Суретшілер және Журналистер одағының мүшесі, өлкетанушы, 

қолөнер шебері Жәнібек Маханбеттің «Аңыз негізі – ақиқат» атты 
кітабының тұсаукесер рәсімі өтті. 

Іс-шарада аудан әкімі Берік Сәрменбаев өлкетанушының 
туын дысы аудан тарихынан, осы топырақтан шыққан қайраткер-
лер туралы сыр шертетінін айтты. 

Кітапта қайраткер тұлғалардың, батыр бабаларымыздың ел 
дамуы жолындағы еңбегі, қайраткерлігі баяндалған. Мұның бәрі 
– келешек ұрпақ білуі тиіс құндылықтар. Өлкетанушы тарихты 
түгендеп, кейінгі ұрпаққа шежірелі туындыны тарту етті. 

Іс-шарада аудандық ардагерлер кеңесінің төрағасы Мұса 
Келдібаев, «Құрмет» орденінің иегері, мәдениет саласының 
ардагері Алма Бақтиярова, еңбек ардагері Бәрзубек Жылқыбаев 
құттықтау лебіздерін жеткізді. 

ЖАС СПОРТШЫЛАРДЫ ҚАБЫЛДАДЫ
Аудан әкімі Айтбай Жандарбеков халықаралық жарыстарда 

жүлделі орындарды иеленген аудан спортшыларын қабылдады.

Қабылдауда жас спортшыларды жарқын жеңістерімен 
құттықтап, құрмет көрсетті. 

Айта кетсек, 10-13 қараша күндері Қазан қаласында өткен 
жасөспірімдер арасында белбеу күресінен Әлем біріншілігінде 
жерлесіміз Наурызбай Сәдібеков 71 кг салмақта күміс жүлдегер,  
50 кг салмақта Бағдаулет Төлепов қола жүлдегер атанды. Сонымен 
қатар, 8-11 қараша күндері Өзбекстан Республикасының Ташкент 
қаласында өткен ересектер арасында аралас ІММА жекпе-жектен 
Әлем чемпионатында жерлесіміз Абылай Шәкірбеков күміс 
жүлдегер атанды. 

МЕДИЦИНАЛЫҚ НЫСАН 
ЕЛ ИГІЛІГІНЕ БЕРІЛЕДІ

Аудан әкімі Мажит Самитов құрылысы жүріп жатқан бірқатар 
нысанды аралады. 

Алдымен «Төменарық» ауылдық округіндегі 15 төсектік 
аурухана мен емхананың құрылыс алаңына барды. Медициналық  
мекеме құрылысы толығымен аяқталып, жуық арада ел игілігіне 
беріледі. Одан соң «Саяжай» шағын ауданында бой көтерген 600 
орындық «Жайлы мектеп», «Ипподром» шағын ауданындағы 200 
орындық «Оқушылар үйі» мен 50 орындық «Өнер мектебіне» 
барды. Аталған әлеуметтік нысандар да жыл соңына дейін 
пайдалануға беріледі деп күтілуде. 

Аудан әкімі тиісті сала басшыларына және мердігер 
мекемелерге жұмысты сапалы жүргізіп, мерзімінде аяқтауды 
тапсырды.

Дайындаған Айсәуле ҚАРАПАЕВА,
«Сыр бойы»
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Ауыл шаруашылығы ғылым дарының 
докторы, Ұлттық аграрлық ғылымдар 
акаде мия сының академигі, жетекші 
селекционер, Шиелі ауданының Құрметті 
азаматы, «Құрмет» орденінің иегері 
Құрманбек Бәкірұлы 80 жасқа, сала  үздігі, 
Жаңақорған ауданының Құр метті азаматы, 
«Ерен еңбегі үшін» медалінің иегері Керім-
хан Егізбайұлы 75 жасқа толып отыр. Аймақ 
басшысы осы саланың өркендеуіне өлшеусіз 
үлес қосқан білікті мамандардың еңбегін 
ерекше атап өтті.

– Жуырда Астана қаласында өткен Ауыл 
шаруашылығы еңбек керлерінің бірінші 
фору мында Президентіміз: «Қазір жа-

һандық азық-түлік нары ғын да бәсеке 
күшейіп келеді. Оған төтеп беру үшін 
ғылымды да мы туға баса мән беру керек. 
Со ның ішінде тұқым шаруа шылығын 
жандандыру – страте гиялық міндеттің бірі» 
деген бола тын. Бұл ретте, өңірдегі тұ қым 
шаруашылығын дамы туға зор үлес қосқан 
Құрманбек Бәкірұлы мен Керімхан Егіз-
байұлының еңбегін ерекше атап өтуіміз 
қажет,– деді аймақ басшысы.

Құрманбек Бәкірұлы 1944 жылы Шиелi 
ауданының Бала би ауылында дүниеге 
келген. Қазақ мемлекеттік ауыл шаруа-
шылығы институтында білім алып, 1967 
жылдан бері Ыбырай Жақаев атындағы 

қазақ күріш шаруашылығы ғылыми-зерттеу 
институтында еңбек етуде. Ғалым Қа-
зақстанда бірінші болып күріш мута-
генезімен айналысты. Осы әдіспен күріштің 
130 түрін шығарды. Ақ күріштің бірнеше 
сортының, оның ішінде «Маржан» және 
ерте пісетін «Ару» сортының негізгі авторы 
атанды. 160-тан астам ғылыми еңбек жазды.

Қазіргі таңда Ресейдің ядролық 
зерттеулер институтымен бірлесіп күріштің 
тұзға, қуаңшылыққа төзімді формаларын 
алу бойынша жұмыс жасауда. Ол 1997 
жылы Қазақстан Республикасы мемлекеттік 
ғылыми стипендиясын иеленді.

Керімхан Егізбайұлы 1949 жылы 
Жаңақорған ауданы «Келінтөбе» ауылында 
дүниеге келген. Қазақ мемлекеттік ауыл 
шаруашылығы институтын бітіргеннен 
кейін, еңбек жолын 1977 жылы туған 
жерінде  бастаған. 1994 жылдан бері «Агро-
технология» ғылыми-өндірістік шаруа-
шылығын құрып, ғылым мен өндірісті 
ұштастырып еңбек етіп келеді. Күріштің 
«Аван гард» сортын, «Венгрия» жүгерісін, 
Польшадан шыққан гибридтерді, өзбектің 
ақ жүгерісін, жоңышқаның жетісулық 
жергілікті сорттарын аудандастырып, егу 
тәсілін меңгерді. Мұны дүние жүзінде 
бірінші болып ғылыми зерттеп, дәлелдеп, 
өндіріске енгізді. Қазіргі таңда бұл әдісті 
әлемдегі күріш егетін елдің барлығы 
пайдаланады.

Мал шаруашылығында амери калық 
«Санта-Гертруда» асыл тұқым ды ірі қараны 
алғаш рет облысқа жерсіндіріп, оның басын 
400-ге жеткізді. Күріштің «Айкерім» жаңа 
сортының авторы, күздік бидай, арпаның 
жаңа сорттарының қосымша авторы атанды.

Актив отырысында Құрманбек 
Бәкірұлына және Керімхан Егізбайұлына 
Қызылорда облысының Құрмет грамотасы 
табысталды. Қазақстанның Еңбек Ері, 
Қызылорда облысының Құрметті азаматы 
Абзал Ералиев ауыл шаруашылығы 
ғылымдарының докторы, профессор, 
Ұлттық ғылым академиясының академигі 
Ғалиолла Мейірман мерейтой иелерін 
құттықтады.

ҒАЛЫМДАРДЫҢ ҒИБРАТТЫ ЖОЛЫ

Облыс әкімі Нұрлыбек Нәлібаевтың қатысуымен 
«Қыс-2024» республикалық штабтық 

оқу-жаттығуы өтті.

Жаттығудың республикалық штабы Көкшетау 
қаласында орналасқан.

Оқу-жаттығу осы жылдың 21-22 қарашасы 
аралығында азаматтық қорғау мемлекеттік жүйе сінің 
және халықтың қысқы кезеңде төтенше жағдайларды 
жоюға дайындығын, қабілетін арттыру, азаматтық қорғау 
қызметтері мен құрылымдарының төтенше жағдайға ден 
қою әзірлігін тексеру мақсатында өткізіледі.

Жалпы, мұнда командалық-штабтық жат тығулар, 
авариялық құтқару қызметтерінің және азаматтық қорғау 
құрылымдарының практикалық іс-қимылдары 
пысықталады. Саптық қарауға азаматтық қорғау, 
авариялық-құтқару қызмет терінен 49 техника, 119 
қызметкер қатысса, оқу-жаттығу барысында электр 
сиреналары іске қосылып, құлақтандыру жүйесіне 
техникалық тексеру жүргізіледі.

Облыс әкімінің баспасөз қызметі

Осы мектептен түлеп ұшқан 
азамат тардың бірі – кәсіпкер-
меценат, «УАД» ЖШС-ның дирек-
торы Мұрат Үдербаев. Серіктестік 
директоры мектеп бітіргеніне биыл 
50 жыл толуына орай өзі білім алған  
алтын ұяның аумағын көгал дан ды-
рып, абаттандыру ісін қолға алды. 

Кеше аймақ басшысының 
тапсырмасына сәйкес, аталған білім 
беру мекемесіне барған Қызылорда 
қаласының әкімі Нұржан Ахатов 
атқарылып жатқан жұмыстардың 
барысымен танысты. Кәсіпкер, 

«УАД» ЖШС-ның директоры 
Мұрат Пірмағам бетұлы абаттандыру 
шараларын жақын күндері аяқтап, 
жасыл-желекке күтім жасауды 
жалғастыра беретінін жеткізді. 

Сонымен қатар, қала әкімінің 
ұсынысына сәйкес, «УАД» меке-
месінің демеушілігімен шаһар 
іргесіндегі «Ягодка» және 
«Пищевик» саяжайларының басты 
көшесіне тас төсеу жөнінде келісім 
жасалды.

«СБ» ақпарат

КӘСІПКЕРДІҢ ІСІ
КӨПКЕ ҮЛГІ

Биыл Қызылорда қаласындағы байырғы білім беру мекемесінің бірі 
С.Сейфуллин атындағы № 4 ІТ мектеп-лицейінің құрылғанына 60 жыл толды. 
Айтулы датаға орай мектеп ұжымы ауқымды шаралар ұйымдастырып, барша 

түлектеріне сый-құрмет көрсетті. 
ЗАҢ 
БҰЗУШЫЛЫҚҚА 
ЖОЛ ЖОҚ
Қала әкімі Нұржан Ахатовтың төрағалығымен аппарат 

мәжілісі өтті. Онда бос жатқан және заңсыз 
пайдаланылған жерді игеру, қайтару мәселелері 
талқыланды. Жиында қала әкімінің орынбасары 

Пакуатдин Шамұратов осы бағытта атқарылып жатқан 
жұмыстарға тоқталды. 

Қазіргі таңда қала аумағындағы пайда ланылмаған, 
Қазақстан Республи касының заңнамасын бұза отырып 
пайда ланылып жатқан жерлерге түгендеу жұмыстары 
тұрақты жүргізіліп келеді. Жыл басынан бері атқарылған 
жұмыстар нәтижесінде 34 кәсіпкерлік мақсатындағы жер 
учаскесі мен жер учаскелерін заңсыз иеленген 101 
тұлғаға қатысты шара қолдану үшін тиісті құжаттар 
облыстық жер ресурстарын басқару департаментіне 
жолданған. Бұдан бөлек, пайдаланылмаған 866,4 гектар 
жер учаскесі мемлекетке қайтарылды. 

Жиында қаралған маңызды мәселеге қатысты қала 
әкімі Нұржан Сәбитұлы жауапты сала басшыларына 
нақты тапсырмалар берді. Сондай-ақ нысаналы мақсаты 
әртүрлі жерлерді игеру үшін жарияланатын конкурстарды 
тиянақты үйлестіруді міндеттеп, игерілмеген жер 
учаскелерін мемлекет қорына қайтару жұмыстарын 
ширатуды жүктеді.

Мейрамгүл ДАУЫЛБАЙҚЫЗЫ,
«Сыр бойы»

Қала аумағындағы саяжай-
лардың жыл өткен сайын аумағы 
кеңейіп, тұрғындар саны артып 
келеді. Сол себепті ондағы түйт-
кілдер назарға алынып, туындаған 
мәселелерді шешу үшін ауқымды 
істер атқарылуда. Кездесуде сая-
жайлықтар ұсыныс-тілектерін біл-
дірді. Ең негізгілері – басты кө-
шелерге тас төсеу, аялдама мен 
жарық бағаналарын орнату, сондай-
ақ электр желісін жаңарту.  Қоғамдық 
көліктердің жүруіне кедергі 
келтіретін ағаштарды ретке келтіру 
керектігі де айтылды.

Тұрғындардың көтерген мәсе-

лесін тыңдаған Нұржан Сәбитұлы 
қажетті шаралар қолға алы на тынын 
жеткізді. Осылайша жауап ты сала 
басшыларына алдағы он күн ішінде 
қоғамдық көлік қаты найтын негізгі 
көшенің бойына 3  аялдама, жарық 
бағаналарын ор натуды, жолға тас 
төсеуді тапсырды. 

Бүгінде  аумағы 92 гектар 
«Ягодка» мен «Пищевикте» 1200-ге 
жуық халық тұрады. Тұрғын дар ды 
қаламен байланыстыратын қоғам-
дық көліктер күнделікті қатынауда.

Сара АДАЙБАЕВА,
«Сыр бойы»

САЯЖАЙ
ТҰРҒЫНДАРЫМЕН 
КЕЗДЕСТІ

Қызылорда қаласының әкімі Нұржан Ахатов қала іргесіндегі «Ягодка» 
және «Пищевик» саяжайларына барып, тұрғындармен кездесті.

ҚҰРМЕТ

Кеше облыс әкімі Нұрлыбек Нәлібаев ауыл шаруашылығы ғылымдарының докторы, 
академик Құрманбек Бәкірұлын және Ауыл шаруашылығы саласының үздігі 

Керімхан Егізбаевты мерейтойымен құттықтады.

ШТАБТЫҚ ОҚУ-ЖАТТЫҒУ
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АЙМАҚТАҒЫ 
АХУАЛ ҚАНДАЙ?
Облыста 290 мектепте 59 кә сіп

керлік субъек тісі тамақтандыру бо
йынша қызмет көрсетеді (290 мектепте 
ыстық тамақ, 7інде буфеттік құрғақ 
тамақ ұйымдастырылған). Тегін тамақ
танатын бала саны – 89 572, оның 
ішінде 511 сынып аралығындағы 
әлеуметтік осал топқа жататын – 26 
654, бастауыш сыныптарда  62 918 
бала бар. Тамақтанатын бала саны 
2,5% өссе, сәйкесінше қаржысы 8,7 
млрд теңгеден 9 млрд теңгеге өскен. 
Биыл білім беру ұйымдарында бір 
реттік тамақ құны орта есеппен 580 
теңгені құрайды.

– Облыс бойынша ортақ ас мә
зірі бекітілген, ас мәзірінің нор малары   
ҚР Үкіметінің №320 Қаулының №15 
қосымшасына сәйкес жас ерекшелігіне 
қарай бөлінеді (610 жас 560 тг, 1114 

жас  578,4 тг, 1518 жас  607,2 тг). Ал 
келер жылы білім беру ұйымдарында 
бір реттік тамақ құны орта есеппен 620 
теңге деп  жоспарланған (610 жас  
588,1 тг, 1114 жас  608,2 тг, 1518 жас  
663,6 тг). Білім беру асханаларында 
Қазақ тағам тану академиясының Ұлт
тық салауат ты тағамтану орталығы 
ұсынған «Мектеп оқушыларының 
тағам рационы бойынша біріңғай стан
дарттар» әдістемелік ұсыным дарына 
сәйкес перспективалық маусымдық 
(жазкүз, қыскөктем) төрт апталық 
мәзір жасалып, тағамдар беріледі. 
Асханасы жоқ 7 мектепте  буфеттік 
тамақ ұйымдастырылған.  Атап айт
қанда, Арал ауданындағы асханасы 
жоқ 4 мектеп «Жалғызағым», 
«Ақшатау», «Көнту» бастауыш мек
тептері, Тоқабай ауылындағы апатты 
жағдайдағы  №248 мектеп, Шиелі 
ауданында  асханасы жоқ 3 мектеп 
№133, 151,  «Жуантөбеде»  тегін 
буфеттік тамақ ұйымдастырылған. 
Атал ған мектеп тердегі бала саны – 
196, оның ішінде буфеттік тамақпен 
қамтылғаны 163 оқушы. Биылдан 
бастап білім беру ұйымдарында 
тамақтандыруды ұйым дастыру бо
йынша конкурс жұмыс тарын облыстық 
мемлекеттік сатып алу басқармасы 
жүзеге асырады. Осы оқу жылында  
204 білім беру ұйымында ыстық тамақ 
беру бойынша мем лекеттік сатып алу 
конкурсы ұйым дастырылып, 79 білім 
беру ұйымында келісімшарт мерзімі 
ұзар тыл ған, «Қызылорда облысы 
бойынша білім беру ұйымдарында 
асхана және тамақтану сапасын 
бақылау жөніндегі ведомствоаралық 
сараптамалық топ құрамын бекіту 
туралы»  бұйрығы, сараптамалық топ 
жұмысының  биылғы ісшаралар жос
парына сәйкес 9 сараптамалық топ 
облыс аумағындағы 284 мектептің 
асханасы мен тамақтану сапасына 
оның ішінде бракераждық комис
сияның жұмы сына мониторинг 

жүргізді. Сараптамалық топтың құра
мында білім, денсаулық сақтау бас
қармасының мамандары, Адам құқық
тары жө ніндегі ұлттық орталықтың 
облыстағы өкілдігі, «Аманат» пар
тиясы, ҚР Бала құқықтары жөніндегі 
өкілі, «Атамекен» кәсіпкерлер пала
тасының өкілдері, атааналар 
комитетінің мүшелері қатыстырылған 
– дейді облыстық білім басқармасының 
бөлім басшысы Шолпан Жүнісова.

Сондайақ облыстық білім, ден
саулық сақтау басқар маларының,  
сани  тарлықэпидемио логия лық бақы
лау департаментінің бірлескен 
бұйрығы негізінде асхананың сани та
риялықэпидемио логиялық жағдайы 
зерделеніп, қорытындысында білім 
беру ұйымдарының басшылары мен 
жа уапты мамандарына оқыту семи
нары өткізілген.

САПА БАҚЫЛАУДА,
БІРАҚ...
Облыстық санитариялықэпи

демио  логиялық бақылау қызметінің 
басым бағыттарының бірі – балалар 
ден саулығын нығайту, оқутәрбие 
жағдайын және жалпы білім беру 
мекемелерінде ыстық тамақты ұйым
дастыру сапасын қадағалау.

Департаменттің аумақтық басқар
малар мәліметіне сәйкес бақылауда 
332 жалпы білім беретін мектеп бар, 
оның 292сі мемлекеттік және 40 жеке 
мектеп. Оның 98%ында асхана қарал
ған, 7 мектепте жоғарыда айтып өтке
ні міздей, буфеттік тамақ  ұйым
дастырылған. Облыс тағы жалпы 291 
мемлекеттік мектептің асхана, буфетін  
60 жеке кәсіпкер жалға алып жұмыс 
істеуде. 

– Былтыр желтоқсан айынан 
бастап прокуратураның ұсынысымен 
262 мектеп асханасы жоспардан тыс 
тексерумен қамтылып, бірқатар заң 
бұзушылықтар анықталды. Мәселен, 
күн сайын ас блогында аспаз нақты ас 
мәзіріне сәйкес дайын астың тәуліктік 
сынамасын 48 сағатқа толық қал
дырмауы; санитариялық қағидалар 
талаптарына сай келмейтін материал
дан дайындалған тағам турайтын 
тақтайшалардың пайдаланылуы; ас 
дайындайтын кастрюльдерге белгі 
соғылмауы; ас дайындау цехында қол 
кептіргіштің болмауы; күн сайын 
медицина немесе жауапты қызмет
кердің тез бұзылатын тағамдардың 
және дайын аспаздық өнімдердің са
пасын органолептикалық бағалау 
(бракераж) журналына жазбаны  та
лапқа сай толтырмауы; тоңазытқыш 
жаб дықтар мен азықтүлік қоймасында 
тағам өнімдерінің тауар орналасу 
тәртібінің сақталмауы сияқты бұзу

шылықтар анықталды. Ол бойынша 
166 әкімшілік құқықбұзушылық ту
ралы хаттама толтырылып, айыппұл 
салынды, – дейді облыстық СЭБД бас
шысының орынбасары Ерлан 
Ұзақбаев.

Халықтың санитариялықэпиде
мио логиялық саламаттылығын қамта
масыз ету, тағамнан уланудың алдын 
алу мақсатында облыстық білім, 
денсаулық сақтау басқармалары мен  
білім саласында сапаны қамтамасыз 

ету депар та мен тінен жұмысшы топтар 
құрылып,   барлық білім беру ұйым да
рында қыркүйек айында ақпараттық 
түсіндірме жұмыстары жүргізілген. 
Сонымен қатар  облыстық сани
тариялықэпидемио логия лық бақылау 
департаменті мен аумақтық басқарма 
мамандары мектеп асхана қызмет
керлері мен мейірбикелер арасында 
тағамнан уланудың алдын алу, дұрыс 
тамақтануды ұйымдастыру, қоғамдық 
тамақтану объектілеріне, тағамдарды 
өңдеуге, сақтауға қойы латын талаптар, 
өндірістік бақылауды жүзеге асыруға 
қойылатын талаптар бойынша ақ
параттық түсіндірме жұмыстарын 
жүр гізіп, әдістемеліктәжірибелік  кө
мектер  көрсетілген. Бұл ретте мектеп 
асханаларын жалға алушы   кәсіп
керлермен  семинарлар өткізілді.  

САРАПТАУЛАР 
НЕ ДЕЙДІ?
«Әділдік және өркендеу» қоғамдық 

қоры әлеуметтік мониторингтің қоры
тындысын жариялады. Қоғамдық қор 
мәліметінше, мемлекеттік мектеп тер
де оқитын балалардың атаана лары
ның тек 53%ы ғана мектептегі та
мақтану сапасына көңілі толады. Ал 
атааналардың 20%дан астамы бері
летін тамақ порциясы тым аз деп 
санайды. 

Мемлекеттік мектептердегі тамақ 
сапасына қатысты жүргізілген әлеу
меттік мониторингтің қоры тындысы 
осыны көрсетіп отыр. Аталған қо ғам
дық қордың 14 қазан  14 қараша 
аралы ғында жүргізген сауалнамасына 
елдің әрбір айма ғынан 10 мың атаана 
қатысып, жауап берген. 

Нақтырақ айтқанда, атааналардың 
45%ы мектеп асханаларында бері

летін тамақтың сапасын жақсы, ал 
8%ы өте жақсы деп бағалаған. 25 
пайызы қана ғат танарлық десе, 10%ы 
өте нашар деп жауап берген. 12%ы 
«нақты жауа бым жоқ» деген нұсқаны 
таңдаған. 

Соның ішінде қала мектептеріндегі 
тамақ сапасы атааналарды әлдеқайда 
жиі алаңдататын көрінеді.  Балалары 
қала мектебінде оқитын атааналардың 
37%ы ғана тамақ сапасын жақсы деп 
бағаласа, бұл көрсеткіш ауыл 
мектептерінде 60%. Қала мектебінің 
асханасында берілетін астың сапасын 
17%ы атаана «дәмсіз, нәрсіз» десе, 
ауылдық жердегі атааналардың тек 
7% мектептегі тамақ сапасы «нашар» 
деп жауап берген. 

Мектеп тамағына атааналардың 
көңілі толмауының негізгі себептері:

Бірінші, мәзірдің біркелкілігі, 33% 
қатысушы мәзірде әртүрлі асты таңдау 
мүмкіндігі жоқ, үнемі біркелкі деп 
санайды;

Екінші, азықтүліктің балғындығы, 
атааналардың 27%ы тамақ балғын
дығына қатысты проблема бар деп 
есептейді;

Үшінші, порция мөлшері: 22%ы 
порция аз деген нұсқаны таңдаған. 

Байқағанымыздай, бала есейген 
сайын мектеп тамағына көңілі 
толмайтын атааналардың саны да  
артады. Бұл, ең алдымен, порция 
мөлшеріне қатысты. 14 сынып 
оқушылары атааналарының 17%ы,  
511 сынып оқушылары атаана
ларының 31%ы порция мөлшеріне 
көңілі толмай отыр. Бұл бала өсе келе 
мектептегі тамаққа тоймайды не 
қанағаттанбайды  дегенді білдіре ме 
әлде басқалай себебі бар ма?

Сараптауларға жүгінсек, бала 
есейген сайын мектеп асханасында 
сирек тамақтанатын тәрізді. Мәселен, 
бастауыш сыныптағы балалардың 
95%дан астамы күн сайын мектепте 
тамақтанса, орта буында бұл көрсеткіш 
63%ды, жоғары сыныпқа көшкенде 
шамамен 59%ды құрайды екен.

– Біздің әлеуметтік 
мониторингке қатысып, сауалдарға 
жауап берген әрбір үшінші атаана 
(35%дан астамы) мектеп асханасына 
қоғамдық бақылау орнатуға әзір. Бұл, 
әрине, мектептердегі тамақ сапасын 
түзеуге мүмкіндік беретін жайт. Біздің 
қоғамдық қор елдің барлық өңіріндегі 
мектеп асханаларын тексеріп жүр, бұл 
істі жалғастыра да береді. Қор үш 
тараптың, яғни атаана, мектеп 
әкімшілігі мен жергілікті жауап ты 
органдардың жұмысын үйлестіруге де 
ниетті, – дейді «Әділдік және өркен
деу» қоғамдық қорының директоры 
Дана Рысмұхамедова. 

Бұл мониторинг мемлекеттік 
мектептердегі тамақ сапасына қатысты 
мәселе барын көрсетеді. Өйткені 
мониторингке қатысушылардың 55 
пайызынан астамы бала денсау лығына 
мектептегі тамақтың тікелей әсері бар 
деп санайды. 

Әлеуметтік мониторинг нәтижесі 
бойынша атааналардың пікірі мен 
ұсыныстарын талдай отырып,  «Әділ
дік және өркендеу» қоғамдық қоры 
мектептегі тамақтану сапасын арттыру 
жөнінде ұсыныстар әзірлейді. Сондай

ақ Қазақ тамақтану академиясымен 
бірлесіп мектеп мәзірін жақсарту 
жөнінде ұсыныстар жасап, Оқуағарту 
министрлігіне жолдайды.

Жалпы әлеуметтік мониторинг 

сауалдарына барлығы 9 962 атаана 
жауап берген. Мониторинг қатысу
шылары – мемлекеттік мектептерде 
білім алатын балалардың атааналары.

КӘСІПКЕРДІҢ ДЕ 
АЙТАРЫ БАР
НЕМЕСЕ 
«БАУЫРСАҚ БЕРСЕК 
БОЛМАЙ МА?»
  Раушан Тілеубайқызы осы салада 

15 жылдан бері еңбек етіп жүрген  
кәсіпкер.  Ол басқаратын «Оңдасын и 
К» ЖШС қаладағы 6 мектепке қызмет 
көрсетеді.  Соның бірі – біз барған  
Т.Есетов атындағы №264 мектеп
лицейі. Жалпы мектеплицейде 2 000
ға жуық бала ыстық тамақпен 
қамтылған. 

– Асхана 200 орынға арналған. 
Сон дықтан мұнда 10 аусымда тамақ 
беріледі. Асхана мектептікі бол ға
нымен, мұндағы құралжабдықтың 
бәрін өзіміз әкеліп,  жарақтандырамыз. 
Мысалы, қаншама тоңазытқыштар 
бар, бірнеше бөлмелер бар, талап 
бойынша ыдыстарды артығымен алып 
қоюымыз керек. Мұнда сүт, ет, ұн 
өнімдерін дайындайтын цехтар, 
көкөніс және азықтүлік, ыдыс жуу, 
яғни химиялық заттар сақтайтын 
қоймалар және  тамақ пісіретін бөлме 
бар. Бұл жерде 15 адам жұмыс істейді. 
12 камера қойылған. Өзім қызмет 
көрсететін 6 мектептің барлығын 
осылай жабдықтап қойғанбыз. Бізде әр 
балаға бөлінетін қаржы 565580 теңге 
аралығын қамтиды. Ол қосымша құн 
салығын қосқанда. Құн салығын алып 

тастағанда 500 теңгені құрайды. Көп 
кәсіпкер құн салығын алып тастап 
жұмыс істеп жатыр. Мен ЖШС 
болғандықтан құн салығын төлеймін. 
Оның үстіне баға да апта сайын 
құбылып тұр. Енді өзіңіз де ойлай 
беріңіз. Бірақ біз де анамыз, біздің де 
балашағамыз бар. Сондықтан баладан 
аянып қалғымыз келмейді. Біз әр 
тауарды сертификаты болса ғана 
аламыз. Ал базарда сертификат табу 
қиын. Тек фирмалармен жұмыс 
істейміз.  Бір айта кетерлігі, ас мәзірін 
біз жасамаймыз. Оны беретін облыстық 

білім басқармасы. Конкурсқа түскенде 
соның бәрі көрсетіледі. Ас мәзірінде 
йогурт бар. Ол кемі 200 теңге тұрады. 
Ал жалпы тамақ құны 560 теңге. Алма 
беруіміз керек. Оның бағасын өздеріңіз 
білесіздер. Бір алманың салмағы 150 

грамнан кем болмауы керек. Кішкентай 
алма берсеңіз балалар келіп тұрады, 
«апай, менің алмам кішкентай, ананың 
алмасы үлкен» деп. Стандарт алма 
жоқ. Сондықтан орташа 130160 грамм 
көлемде алуға тырысамыз.  Мысалы, 
бесінші күні йогурт берсек, қасында 
сорпасы, наны, сусыны болуы керек. 
Жемісті аптасына екі рет береміз. 
Сонда есептей беріңіз, – дейді Раушан 
Тілеубайқызы. 

Кәсіпкердің айтуынша, ірі қала
ларда бала басына 800 теңгеден 
жоғары келеді. Сонымен қатар Аста
нада бала басына берілетін қаржыдан 
бөлек, коммуналдық шығындар мен 
тасымалға қосымша қаржы қаралады 
екен. Ал бізде ондай қаржы қаралмаған. 
Сондықтан кәсіпкер ыстық тамақтан 
бөлек буфетке бәліш, самса сияқты ұн 
өнімдерін пісіріп сатып, қосымша 
қаржы табады. Ол жұмысшылардың 
айлығына, коммуналдық шығындарға 
кетеді екен. 

– Коммуналдық шығындар, са
лық бар күн көруіміз керек ғой. 
Сондықтан буфетке ұн өнімдерін 
қойып сатамыз. Онда да күніне 1000
1500 ғана пісіреміз. Құралжабдықтар 
керек болады. Мысалы, бір асхананы 
жабдықтауға орташа есеппен 4050 
млн теңге жұмсалады.  Сөйтіп жүр
генде бізге жақсы ат жоқ. Бізде жұмыс 
істейтін әйелдердің көбі – көпбалалы 
ана. Сол аналардың баласы да осы 
тамақты ішеді. Қазір бізді тексерушілер 
көп. Партиялардан, құзырлы орын
дардан бөлек, қоғамдық қорлар да көп 
екен. Әйтеуір ерінбегеннің бәрі бізді 
тексеруге құмар. Бірақ біздің ұсыныс
пікірімізге құлақ асып жатқан ешкім 
жоқ, мына ақшаны қалай жеткізіп 
жүрсің деп ешкім сұрамайды. Қыр
күйектен бері 45 рет келді тек
серушілер. Бәрі бізден ең жақсыны 
талап етеді. Буфетте сатқан өнім
дерімізге де «майлы, балаларға 
болмайды» деп сын айтып жатады. 
Сондықтан майға қуырылғаннан гөрі 
пешке пісірілетін тағам түрін көп 
шығаруға тырысамыз. Ал шын мәнінде 
сол балалар қай жерде, қандай адам 
істегені белгісіз дүкеннің бәліштері 
мен самсаларын алып жейді. Оның 
жанында біздің өнімдеріміз әлдеқайда 
пайдалы. Өйткені бізде санитарлық 
талаптар сақталады, – дейді кәсіпкер. 

Раушан Тілеубайқызының баз
біреулердің «асханада тамақ қал
дықтары көп қалады» деген сыни 
пікіріне қатысты да өз айтары бар. 

– Бізді тексеруге келгенде «неге та
мақ қалдығы көп?» деп сұрайды. Осы
ған байланысты өз ойымды айтайын. 
Біріншіден, біздің қазіргі қолданып 
жүрген ас мәзіріміз кеңестік кезеңнен 
қалған «мұра». Қазіргі балалардың 
тамақ жеуі қиын. Оны үйдегі бала ла
рымнан да білемін. Оның үстіне ка
пуста, сәбіз, қызылша деген секілді 
шөпшаламдарды жемейді. Одан бө
лек, бізге балалардың асқазанына ауыр 
болмас үшін әрі балалар арасында 
семіздіктің алдын  алу үшін асылған, 
бұқтырылған тамақтар беру мін дет
телген. Қазір жасыратыны жоқ, көп от
басының жейтіні макарон. Оны тағы 
майға қуырамыз. Отбасында сондай 
тамақты тұтынып қалған балаға 
асылған, бұқтырылған асты сүйсініп 
жеу қиын. Екіншіден, балалардың 
тамақ ішу уақыты өте аз. Мысалы, 10 
минут ғана беріледі. Ол уақытта бала 
алдындағы тамағын түгел ішіп 
үлгермейді.  Жаңа ас мәзірі туралы 
айт тым ғой. Меніңше ас мәзіріне ұлт
тық тағамдарды қосу қажет. Біз қазір 
тамақты тауық пен сиыр етінен 
жасаймыз. Ал сиыр етінде холестерин 
бар. Тауық еті жеңіл әрине, оны беруге 
болады. Бірақ неге қой сорпасын 
бермеске? Неге жылқы етін пайда
ланбаймыз? Неге құрт, ірімшік қос
паймыз? Неге ең құрығанда аптасына 
бір ыстық бауырсақ жегіз бейміз? 
«Майды жолатпаңдар, балаға беруге 
болмайды» дейді, бірақ тоңмаймен 
пісірген бауырсақтың пайдасы мол 
екенін ескермейміз, айналып келіп 
борщ береміз. Бірінші тамақты 
қоспасақ тағы болмайды, ал тек екінші 
тамақ беруге ақшамыз көтермейді, – 
дейді кәсіпкер. 

Біз барғанда бір сыныптың бала
лары тамақ ішіп отыр екен. Амандық
саулықтан соң «тамақ ұнай ма?» деп 
сұрадық. Жапа тармағай «ұнайды» 
десті. 

– Бұл – 4 «ә» сыныбы. 12де 
келуі міз керек еді, БЖБ жазып үлгер
мей қалдық. Сыныпта 22 оқушы бар. 
Күнде өзім алып келіп, тамақ ішіп 
болғанша қарап тұрамын да сыныпқа 
қайта алып кетемін.   Балалар мұнда 
асығып келеді, тамақтарын жақсы 
жейді, – дейді сынып жетекшісі  Самал 
Ахметова.

Балаңыз қандай ас ішіп жүр?

Айнұр БАТТАЛОВА, 
«Сыр бойы».

Суреттерді түсірген
Нұрболат НҰРЖАУБАЙ

ҚР Үкіметінің №320 Қаулының №15 қосым шасына 
сәйкес жас ерекшілігіне қарай бөлінеді (6-10 жас 560 
тг, 11-14 жас  578,4 тг, 15-18 жас  607,2 тг). Ал келер 
жылы білім беру ұйымдарында бір реттік тамақ құны 
орта есеппен 620 теңге деп  жоспарланған (6-10 жас  
588,1 тг, 11-14 жас  608,2 тг, 15-18 жас  663,6 тг).

“

Кәсіпкердің айтуынша, ірі қалаларда бала басына 800 
теңгеден жоғары келеді. Сонымен қатар Астанада бала 
басына берілетін қаржыдан бөлек, коммуналдық шы-
ғындар мен тасымалға қосымша қаржы қаралады екен. 
Ал бізде ондай қаржы қаралмаған. Сондықтан кәсіпкер 
ыстық тамақтан бөлек буфетке бәліш, самса сияқты ұн 
өнімдерін пісіріп сатып, қосымша қаржы табады.

“

Әлеуметтік мониторинг нәтижесі бойынша, ата-
аналардың пікірі мен ұсыныстарын талдай отырып,  
«Әділдік және өркендеу» қоғамдық қоры мектептегі 
тамақтану сапасын арттыру жөнінде ұсыныстар 
әзірлейді. Сондай-ақ Қазақ тамақтану академиясы-
мен бірлесіп мектеп мәзірін жақсарту жөнінде ұсы-
ныстар жасап, Оқу-ағарту министрлігіне жолдайды.

“
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– Мен мектеп қабырғасында 
жүргенде әнші болуды арманда
дым. Бір кездері Халық қаһар маны 
Роза Бағланова менің әкем мен қатар 
жүріп өнер көрсетіпті. Әкем керемет 
домбырашы еді. Өнерге құштарлық 
сол кісіден берілді десем болар. 
Сұрапыл соғыстың зардабы бізді де 
ай налып өтпепті, әкем ераза мат
тармен бірге май данға ат танады. 
Со ғыстан орал ған соң жарақаты ас
қынып, дү ние сал ды. Мектепті бі
тірген соң 1972 жылы Алматыдағы 
М.Әуе зов атындағы академиялық 

дра ма театрының студиясын, ара ға 
жылдар салып (1996 жыл) Т.Жүр
генов атындағы театр жә не кино 
институтының драма актері фа
культетін бітірдім. Жиыр ма үш 
жасымнан бері кие лі сахнада, 
облыстық драма театр да еңбек етіп 
келемін, – дейді кейіпкеріміз. 

Оның жастық шағының ал тын 
дәуірі Н.Бекежанов атын да ғы драма 
театрында өтті. Әбді құ мар Кәнетов, 
Шәріп Мәр де нов, Шолпан Бәкірова, 
Қыдырма Көп баев, Айнатай Манас
баева, Кә ши фа Көпбаева, Раиса 
Тәші баева сынды өнер майталман
дарымен қанаттаса жүріп еңбек 
еткенін қа зір мақтанышпен еске 
алып оты рады. Алдыңғы буын аға
апа ларынан өнердің қырсырын 
мең геріп, ширығып, шыңдала түс
ті. Шығармашылық өмірі Сыр теат
рының өсу, өркендеу жолы мен тығыз 
байланысты. 

Бір ғажабы, өнер иесі өмірлік 
серігін де осы киелі сахнада жо лық
тырды. Өмір мен өнер ай дынын да 
бірге қалықтап, та лайта лай жетіс
тік терді бірге ба ғын  дыр ған қосағы 
Қазақстан ның еңбек сіңірген артисі, 
«Құр мет» орденінің иегері Бақытбек 
Ал пыс баевтың қазақ театр өнерін дегі 
орны ерекше. 

Сахнада 150ден астам роль ой
нап, театрдың өсуіне айтулы үлес 
қосқан талант иесі бүгінде соңынан 
ерген ізбасарлары – жас тарға аналық 
ақылын айтып, өмір лік тәжірибесін 
үйретуден тал май тын жан.  

Ол ойнаған Қарғаш (С.Шай  мер
денов «Әнім сен едің»), Гүлжан 
(С.Жамал «Қара гүл дер»), Аягөз ару 
(Қ.Са тыбалдин «Аягөз ару»), Сәуле 
(С.Жүнісов «Қызым, саған айтам»), 
Русудана (Г.Хухашвили «Өмір жо
лы») рольдері – актрисаға сахна 
өне  рінің қырсырын қанық тырып, 
актерлік шеберлігін қа лып тастырып, 
шынайы өнерді та нытқан бейнелері. 
Жас акт риса үнемі ізденіс үстінде 
еді. Бірбі ріне жақын бейнелерді жа
сай жү ріп, образдарының ерекше
лік терін де тап басып сомдай білу 
– артистке тән қасиет. Оған дәлел 
ретінде Т.Ахтановтың «Кү  шік кү
йеу» комедиясындағы биязы да 
ақылды Алма, Қ.Мұ хамед жан ов тың 
«Бөлтірік бөрік астында» спек так
ліндегі еркешолжаң Мар фуға бей
несін ке меліне кел ті ре ойнағанын 
ай  рықша атауға болады. Сонымен 

бірге Б.Брехт тің «Кавказдың бор 
шең бе рін де» Нателла Абаш вили, 
Ғ.Мү сі  ре п ов тің «Қо зы КөрпешБаян 
сұ луында» Мақ пал, О.Бодық ов тың 
«Үйленгім келмейді» комедия сында 
Тас бике, Ж.Жұматтың «Сүю сер ті» 
драмасында – Ақ сыр ға – актрисаның 
шебер лі гін шыңдаған кесек бейнелер.

Кәмила Әбжанова театр сах на
сында ғана емес, киноэкранда да өз 
өнерінің әсем де өрнекті қа сие тін 
таныта білді. 

– Өткен күннің бәрі ыстық де
мекші, сонау 1991 жылы Қазақ стан 

ның Халық артисі, режиссер Ер ғали 
Оразымбетовтың басшы лы ғы мен 
ИранҒайыптың «Жел жуан не месе 
мен байымнан қо рықпаймын» спек
таклінің ре пе тициясы өтіп жатқан 
еді. Қа зақстанның Халық артисі Жі
бек Бағысова апамыз жүгіріп келді. 
Жүзі қуаныштан балбұл жай нап 
тұр. Сахнада жүргеніме қара мас  тан 
кинофильм кастингінен өт кенім ді 
айтты. Сүйінші сұ ра  ғаны ғой. Сол 
сәтте репе тиция соңына дейін сыр 
бермей ро лім ді ойнап шықтым. Со
ңы нан спек такль режиссері Е.Ора
зым бетов шы найы бағасын бергені 
есімде, – дейді ол. 

Келесі жылы КСРО Халық 
артисі, КСРО және Қазақ мемле
кет тік сыйлықтарының лауреаты 
Асан әлі Әшімов түсірген «Қозы 
Көр пешБаян сұлу» кинофиль мін
де Кәмила Әбжанова Мақпал ролін 
сомдап шықты. Премье ра дан соң 
көрнекті ғалым әрі жа зу шы Ақселеу 
Сейдімбек акт ри саның роліне тәнті 
болып, маң да йынан сүйіп, ақ батасын 
бер ген еді. 

Театр репертуарынан тұрақ
ты орын алып, көрерменнің көза
йымына айналған спектакль дер
дің бірі – режиссер Х.ӘмірТемір 
сахналаған Лидия Егембер дие ваның 
«Көресіні көрмей» мело дра масы. 
...Залдың жарығы баяулап барып 
сөнді. Көрермен сахнаға қадала 
қарап қалған. Келесі сәттеақ олар 
спектакль оқиғасына етене араласып, 
кейіпкерлермен бірге өмір кеше 
бастады. Ақдидардың сүйген жары 
Өмірсерік «ұлтшыл» деген жала 
жабылып, айдалып кетеді. Арада 
қаншама жылдар өтті, Ақдидар 
ауылда екінші ұлы Ғалымның 
қолында тұрып жа тыр. Баласының да, 
келінінің де арақтан беттері қайтар 
емес. Ақы ры анасын сыйғызбай, жеті 
жыл дан бері қауышпаған  үлкен ұлы 
Айдардың қолына жіберді. Қаладағы 
келіні Бикен енесін қарсы алған сәтте 
қуанған сыңай танытады. Алайда  
қуанышы ұзақ қа бармады. Себебі, 
енесі нің үсті нен шыққан ауыл иісі 
мен қара пайымдылығы олардың «үй 
мәдениетін» өзгерткендей болды. 
Ке лінінің қабағынан өзі нің ар тық 
екенін сезген Ақдидар «Кең сай
ға» барып, ішкі сырын бө лі сіп жүр
генде, алғашқы жары Өмір се рікті 
кез дестірді. Осы күн нен бастап Ақ
дидардың өмір  ге деген үміті қайта 

жанды. Иә, оның тағдыры жан тебі
рен терлік. 

Актриса кейіпкерінің жан таза
лығы, ұлы мен келінінің ара сында 
шырпыр болып жүр ген аналық се
зі мін шынайы сом дайды. Жан се
рігі Өмірсеріктің ролі Бақытбек 
Алпысбаевқа бе рілген еді. Екеуі де 
үлкен ше берлікпен орындады. Се
бебі, оларда өнерді шексіз сү йе тін 
және өнер адамына деген ізетқұр
меттен туған таза сезім бар, сол се
зімді киелі сахнада еш боя усыз кө
рер меніне жеткізе біл ді.   

Ақындраматург Қ.Сүйені ш тің 
«Кемпіршалдың кенже сін де» Би
бі жан, С.Балғабаевтың «Ға шықсыз 
ғасыр» драмасында Рай хан, «Қыз 
жиырмаға тол ған да» спектаклінде 
Ғайни, Е.Тө леу бай дың «Жеңгетай» 
ко  ме дия сын да Толым, Р.Отарбаев
тың «Қан ды өзек» нашақорлар жай 
лы новелласында ана, С.Жү ніс  ов  
тің «Қысылғаннан қыз бол дық» 
ко медиясында Хадиша, И.Са пар  бай
дың «Сыған сере на  дасы» поэти калық 
драма сын да Баро  несса, М.Ахунд 
за  де нің «Кетпей сің! Болды, кет
пей сің!» комедия сын да Хан пері,  
Ә.Тә жі  баевтың «Екі дәурен, бір ғұ
мырында» Діл дә, Х.Жүсіп ұлы ның 
«Ешкім ге керегі жоқ ауыл» спектак
лін де Тынымкүл, Ә.Ораз беков тың 
«Бір түп алма ағашы» драма сын да 
көрші әйел рольдері ар қы лы акт
рисаның сан қырлы талан ты ай
шықталды. К.Әбжа нова сом да ған ана 
образдары – актри саның ке меліне 
келген, шығар машылық келбеті то
лысқан, нағыз шебер екендігін дәлел
дейтін бейнелер. 

Актриса ойнаған рольдердің 
көр кемдік сапасы жөнінде жақ
сы тілектермен бірге сыни пікір
лер де айтылды. Осы тұста Кә   мила 
Әбжанованың шығарма шы лы  ғын
дағы шоқтығы биік, Сыр теат рының 
репертуарында ерекше орны бар бес 
кейіпкерді айрықша айтуға болады. 
Олар – жоғарыда аталған Ақди
дар, «Ғашықсыз ға сыр» спектак
лін  дегі Райхан, «Қы сыл ғаннан қыз 
бол дықтағы» Хадиша, «Отыз ұлың 
болғанша...» спектак лін дегі Бибіхан 
және «Бол маған балалық шақ» дра
ма сын дағы Мәстен бейнелері. Бұлар 
– бірбіріне ұқсамайтын, сан қилы 
мінез иірімдері бар сахна лық ке 
йіпкерлер. Дегенмен, акт ри  са ның 
ұшқыр таланты, шы ғар  ма шылық із
денісі арқылы сом  далған сахна лық 
образдары кө  рер мен көңіліне табиғи 
әдемі лік сый лады. 

Кәмила Әбжанованың көп жыл
дық еңбегі ескерусіз қалмады.  Ол 
«Мә дениет қайраткері» құр мет бел 
гі сімен, «Қызылорда облы сы ның 
құрметті қайраткері» ата  ғымен және 
2009 жылы «Қа зақ станның еңбек 
сіңірген қай рат кері» құрметті атағы
мен ма рапат талды. Сондайақ «Еңбек 
даңқы» төсбелгісі, «ҚР Тә уел   сіздігіне 
10, 20 жыл», «Қы зыл  орда қаласы на 
200 жыл» ме рекелік медаль да ры ның 
иегері. Туған жері Қазалы ауданының 
Құрметті азаматы атанды.

Сыр сахнасында шоғырлан ған 
кіл таланттар көшінде Ка мила Әбжа
нованың есімі естіл генде шоқтығы 
аса биік, өр тұл ғасы  да раланады. 
Шабыты та сып шы рай шашқанда, 
әр ке сек образы қайталанбастай 
сом далып, қыра ғы көзді, озық ойлы 
көрермен кө ңіліне ғажап бір сәуле 
тарайды. Бұл – саф өнердің шексіз 
құдіреті. Өнерге деген адал сезім, 
шынайы ма хаббаттың жемісі.

Отбасының алтын қазығына 
айналған ардақты ана, немереле рінің 
асыл әжесі Кәмила апа мызға барша 
жақсылықты ті лейміз. 

Алла денсаулығын зор қылып, 
ұзақ ғұмыр бергей! 

 Ұлбосын ҚЫЛЫШБАЕВА,
театртанушы, сыншы

МЕРЕЙ

Театр өнерінің майталман шеберлерінің бірі Кәмила Әбжанова міне жарты ғасырдан 
бері Сыр сахнасында талмай өнер көрсетіп келеді.  Талантты актрисаның сахнада 

сомдаған бейнелерін Сыр жұртшылығы тегіс біледі. 1949 жылы Қазалы ауданы 
«Майлыбас» ауылында дүниеге келген актриса мерейлі 75 жасқа толып отыр.  

Сахнадан
тараған
 сәуле

Кәмила Әбжанова көп жыл дық еңбегі ес
керусіз қалмады. Ол «Мәдениет қайрат

кері» құр мет бел гісімен, «Қызылорда облы сы ның 
құрметті қай раткері» ата  ғымен және 2009 жылы «Қа зақ станның 
еңбек сіңірген қай рат кері» құрметті атағымен ма рапат талды. 
Сондайақ, «Еңбек Даңқы» төсбелгісі, «ҚР Тә уел   сіздігіне 10, 20 
жыл», «Қы зыл  орда қаласы на 200 жыл» ме рекелік медаль да ры ның 
иегері. Туған жері «Қазалы ауданының Құрметті азаматы» атанды.

–Ташкент қаласында өткен халық
ара лық ғылымитәжірибелік конфе
рен цияда Қ.Қожықов, С.Лапиннің 
тұл ға сын танытуда маңызды ісша
ралар атқарылғанынан хабардармыз. 
Жалпы бүгінгі ұрпақ білуі тиіс, Қ.Қо
жықов, С.Лапин кім?

– Иә, сұрағыңыз өте орынды. Өйткені 
жас ұрпақ Қоңырқожа Қожықов, Сералы 
Лапиннің кім екенін біле бермейді. Әл
бетте, оған біз, аға ұрпақ өкілдері жауап
тымыз. 

Ең негізгісі, ХІХ ғасырдың аяғынан 
бастап бүкіл түркі әлемінде дәстүрлі ді
ни білім берудің керітартпа саясатына 
қарсы И.Гаспиринский деген азамат бі
лім саласын жадиттендіру, яғни жаңа
шаландыру жөніндегі ұсыныс көте р ді. 
Осының ізінде Өзбекстаннан Мах  муд
қожа Бекбуди дей тін кісі «Әліп   пені» 
жарыққа шығар ды. Ал 1912 жылы Қо
ңырқожа Қожықов қа зақ бала ларына 
арнап «Әліппе» және оның хресто ма
тия сын қоса жазды. Оның ерекшелігі, 
мысалы, араб алфавитінде дауысты 
ды быстар пайдаланыла бер мейді, ор
ны на бөлек белгілер қолданы ла ды. Ал 
Қо ңырқожа «а», «й», «о» сияқ ты да
уыс ты дыбыстарды қамти оты рып, өз 
алдына жазды. Бұл оқулық діни мек
тептердегі қазақ балаларына оқу  жыл
дамдығын екіүш жылға жылдам да
тып, екі жылда еркін меңгеріп оқуға 
мүм кіндік берді. Міне, ең негізгі еңбегі 
– осы, жадитшілік, яғни діни оқытуда  
заманауи еуропалық үлгідегі мектептерге 
жаратылыстану пәндерін қоса оқыту 
сияқты жаңалықтардың басында болған
дығы. Қоңырқожаның тағы бір ерекше
лігі, 1920 жылы Ташкентте жүргенде 
(ол кезде Қазақстанда жоғары оқу ор ны 
болмаған) ең бірінші рет жоғары оқу 
орындарының ережелерін және оның 
оқыту методикасын дайындаған. Осы
лайша КИНО (Казахский институт на
род ного образование) оқу орнының не
гізін қалады. Оған 19251928 жыл дары 
С.Сейфуллин басшылық етсе, кейін 
А.Бай тұр сынұлы сияқты ұлы тұлға лар 
қыз мет атқарған. Сондықтан Қ.Қожы
қов ты ағартушығалым ретінде ба ға
лауымыз керек.

Ал Сералы Лапинге келсек,  ең негіз гі 
еңбегі – 1895 жылы Самарқан қаласын
дағы тарихи ескерткіштердегі ескі араб 
жазуларын орысшаға аударған шы ғыс
танушы ғалым. Мысалы, ГурӘмір, Ша
һиЗинда кешендері, Көкіл таш медре
сесі және тағы басқа архитек туралық 
ес керткіштердегі ескі араб жазуларын 
орысшаға аударған. Күллі Орта Азия
ның тарихи жауһарларына жататын ар
хитектуралық кешендердің іргетасы қа
ланған уақытын анықтап, бұған де йін 
беймәлім тарихтың жаңа бетін ашып 
берді. Регистан ансамбліндегі Шир
дор, ТілләҚари медреселерін Жа лаң
төс баһадүрдің салдырғанын анық тап, 
ғылыми айналымға енгізген. Тіпті Гур
Әмір кешенінің басындағы құлпы тасты 
аудару үшін ақсақ Темірдің, Шың ғыс
ханның шежіресіне дейін зерттеп, хат тап 
бүгінге жеткізген. Бұл ол кісінің шы ғыс
танушы ғалым ретіндегі үлкен еңбегі деп 
білеміз. Сонымен қатар, 4 мың сөзден 
тұратын орысөзбек аудармасының қал
та сөздігін шығарған. 

Әсіресе, бірінші дүниежүзілік соғыс
та қолға түскен, патшалық Ресей кезінде 
жазықсыз жапа шеккен адамдар дың құ
қығын қорғауда білікті заңгер ретінде 
көп еңбек сіңірген. Айталық, 1916 
жыл ғы Ресей империясына қарсы ұлт
азаттық қозғалысына қатысқаны үшін 
өлім жазасына кесілген жергілікті халық 
өкілдерін (қазақ, қырғыз, өзбек) ақтауға 
қатысуы Лапиннің заң қызметіндегі үл
кен еңбегі саналды. 

Иә, шындығында, ол – совет өкі 
метіне жантәнімен қарсы болған адам. 
Бүкіл 1918 жылдан бергі өмірі Гер
манияда өтіп, біздегі 6 млндай түрік 
мұ сылмандары атынан түрік басшы лы
ғына хат түсіріп, Орта Азиядағы совет 
өкіметін құлату жөнінде экспедиция 
ұйымдастырып, келісімге келуге бастама 
көтерген. Ұлт қайраткері Сералы Лапин 
туралы негізгі  деректер – осы.

– Халықаралық конференцияда 
қандай тарихи деректер, тың жаңа
лықтар айтылды?

– Конференцияда ҚР Білім және ғы
лым министрлігі, Қазақстан Респуб ли ка
сының Өзбекстандағы елшілігі, әл Фара
би атындағы Қазақ Ұлттық, М.Әуезов 
атындағы Оңтүстік Қазақстан, Қожа 

Ахмет Ясауи атындағы халықаралық 
қа зақтүрік, Қызылорда «Болашақ» уни
верситеттері, Астана қаласындағы Мем
лекет тарихы институты, Өзбекстан 
Рес публикасы Министрлер кабинетінің 
жа нындағы Қуғынсүргін құрбандарын 
еске алу мемлекеттік музейі, Шымкент 
қаласындағы Ө.Жәнібеков атындағы 
ОҚПУ, И.Гаспринский атын дағы ме
мо риалдық музейі қызмет керлері мен 
ға лымдары қатысып, баян дама жаса
ды. Осы қатарда мен Қо жықовтар мен 
Лапиндер әулеті туралы зерттеу еңбе
гімді назарға ұсындым. 

Жиын барысында байқағанымыз, 
тек қызылордалықтар емес, Өзбекстан 
ғалымдарының да Қ.Қожықов, С.Лапин 
туралы зерттеп жатқаны біз үшін қуан
тарлық жағдай болды. Бұрын да солай 
ойлаушы едім, ойымды нықтай түстім. 
Бізге Қ.Қожықов пен С.Лапинді бөліп
жармай біртұтас қарау керек. Өйткені 
олардың туыстық қарымқатынасы ғана 
емес, жалпы алғанда, Орта Азия дағы 
ағартушылық, білім берудегі жадит
шілдік, яғни жаңартушылық прин цип
тері де ортақ. Тағы бір тың жаңалық 
деу ге болады, конференцияда баяндама 
жаса ған Хакан Ас есімді түрік азаматы 
Қ.Қо жықов тақырыбында ғылыми дис
сертация қорғамақ. Сонымен қатар, 
Б.Ал тынбеков есімді азамат Мәскеу, 
Гер мания архивтерінен көп құжат тап
қан. Қазақ ғалымы Германиядағы С.Ла
пинге қатысты құжаттарды қазақ тіліне 
аударып жатыр. 

Ең маңыздысы музейде Қ.Қожықов, 
С.Лапинге арнайы орын беріліп, дерек
тер дің зерттелуі олардың Орта Азия та
рихындағы орнын айқындай түседі. 

– Жиыннан қандай әсер алдыңыз, 
ой түйдіңіз, яғни ұлт тарихындағы 
ай тулы тұлғаларымыздың есімін әй
гілеп, еңбектерін танытуда әлі де 
қан дай жұмыстарды қолға алуымыз 
қажет? 

– Жиыннан алған әсерім ерекше. 
Шындығында, түбі бір туыс өзбек аға
йындардың Қ.Қожықов, С.Лапин сын
ды тарихи тұлғаларымызды зерттеп 
жат қаны бізді ерекше қуантты, өз тара
пымыздан ризашылығымызды білдір
дік. Қандай ой түйгенімізге келсек, ха
лық аралық конференцияға облыстық 
қо ғамдық даму басқармасының басшы
сы, Сырдария ауданы әкімінің орын ба
сары бастап барған делегация өздеріне 
қажетті мәліметтерді алмасып, өңірде на
сихаттауға байланысты алдағы жоспар
ларына енгізіп жатқан шығар. Мысалы, 
«Болашақ» университеті наурыз айында 
республикалық ғылимитанымдық кон
ференция өткізу жөнінде жоспары барын 
айтты. Меніңше, осы ретте С.Лапин 
атындағы орта мектепте танымдық іс
шаралар өткізуге басымдық беру керек. 
Өйткені бір барғанымызда мектеп оқу
шыларын айтпағанда, басшы лықтың өзі 
С.Лапиннің кім екенін біле бермейтінін 
байқаған едік. Бірінші кезекте осы мек
тептің оқушылары ағартушы, шығыс
танушы ғалым, рухани биік тұлға 
С.Ла пин туралы жанжақты білуі тиіс. 
Одан әрі қарай Сырдария ауданы жас
та рына, облыс халқына жанжақты на
сихаттау мәселесі қолға алынса құбақұп 
болар еді. Осыдан бес жылдай бұ рын 
Қ.Қожықовтың есімін Сырдария ауда
нындағы бір мектепке беру жөнінде 
мә селе көтеріп, аудандық газетке мақа
ла жазған едім. Кейбір себептерге бай
ланысты бұл мәселе кідіріп тұр. Сондай
ақ Қоңырқожа Қожықовтың тарихи 
тұл  ғалар тізіміне енбей қалуы сияқты 
мә селелер де бар. 

Жақында ғана «Тарихы терең, келе
шегі кемел Сырдария» атты ауданның 
ежелгі тарихы жөнінде үлкен кітап 
жаздық. Сол кітапта  Қоңырқожа Қо
жықовқа, Мұңайтпас Лапиннің ұрпақта
рына кеңінен тоқталдық. Сонымен қатар, 
осы тақырыпта кітап жазып жатқан аза
маттар да бар. Одан бөлек, облыстық 
тарихиөлкетану музейінде атаулы күн
дерде жақсы ісшаралар өтіп тұрады. 
Дегенмен облыстық деңгейде насихат 
жұмыстарының ауқымын әлі кеңейту 
қажет дер едім. Мұның барлығы зерттеу, 
насихаттау, ақпараттандыру ар қылы қа
лыпқа келеді. Ең бастысы, тарихи тұлға
ларымыздың есімін танытып, еңбегін на
сихаттауға халықаралық дең гейде назар 
аударылғаны біздің көңі лі мізді қуантты.

– Мәнді, мазмұнды әңгімеңізге 
рақмет!

 Әңгімелескен 
Ғазиза ӘБІЛДА,

«Сыр бойы»

ТАШКЕНТТЕГІ 
ТАҒЫЛЫМЫ 
МОЛ ЖИЫН

1-бет
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Лизинг шағын және 
ор та бизнес үшін ыңғайлы, 
өйткені банктегі несиеге 
қарағанда оны рәсімдеу 
же  ңіл. Лизингтің негізгі 
ар  тықшылықтарына салық 
мөл шерінің төмендігі, ке
пілдің болмауы, қарыздың 
ұзақ мерзімі, лизингтік 
мү  ліктің кең таңдауы жа
та ды. Ол үшін Даму Қо
рын  да «ДамуЛизинг» 
бағ    дарламасы жұмыс жа
сай ды.

«ДамуЛизинг» бағ
дар  ламасын ауыл шаруа
шылығы мақсатын дағы 
тех никаны, жолқұрылыс 
тех никасын, арнаулы тех
ника мен жабдықты алғы

сы келетін кәсіпкерлер бизнесіне пайдалана алады. Бағдарламаның негіз
гі шарттары:

Максимал сома  500 млн теңгеге дейін;
 Мерзімі  7 жылға дейін;
Сыйақы мөлшерлемесі  жылдық 19%дан басталады, басымдылық 

берілген сала болса одан әрі субсидиялау мүмкіндігі бар;
Алдын ала төленетін аванстық төлем – лизинг құнынан кемінде 20% 

болу қажет.
Кәсіпкер несие алу үшін екінші деңгейлі банктерге/лизингтік компа

нияларға өтініш береді. Басқа да талаптарды серіктес банк/лизингтік 
компаниялар дербес белгілейді.

Лизингті алу шарттарымен қажетті құжаттар тізіміне қатысты 
ақпаратты нақтылау үшін Қордың серіктестеріне тікелей хабарласуға 
болады. Олардың тізімі damu.kz сайтында қолжетімді.

Толығырақ ақпарат білу үшін: Қызылорда қаласы, И.Журба көшесі 
12 орналасқан Қызылорда облысы бойынша аймақтық филиалына 
хабарласуға болады.

БИЗНЕСКЕ 
АРНАЛҒАН 
ЛИЗИНГ!

«Адамның басшысы – ақыл, 
жетекшісі – талап, жолау шысы 
– ой, сынаушысы – халық, қор
ғау шысы – сабыр, таусыл май
ты ны – арман, барлығының ар
дақ тысы – өмір» дегендей, бұл 
өмір дегі қызық та, қымбат та, 
жақ сы да, тәтті де – сыйластық. 
Қы рекеңмен біздің өміріміз осы
лай өрбіді.

Мухамедияров Қырымбай 
Сұлтангерейұлы 1944 жылы 
Арал ауданы «Құланды» елді 
ме   кенінде дүниеге келген. Орта 
мек тепті бітіргеннен кейін Ақ
төбе қаласындағы мәдениатқа
ру училищесіне түсіп, оны 
1964 жылы бітірген. Сол жылы 
С.Киров атын дағы (қазіргі әл 
Фараби уни вер  ситеті) Қазақ 
мем лекеттік уни вер ситетінің 
био логия фа ку ль тетіне түсіп, 
оны 1969 жылы аяқ таған.

Совет армиясы қатарында 
болып, 19711974 жылдары об
лыс тық комсомол комитетінің 
нұсқаушысы, он бір жыл Қызыл
орда қаласының мәдениет бөлі
мін басқарған. Облыстық кітап 
саудасы, облыстық филармония, 
қалалық паркке басшылық жа
саған.

Халық шаруашылығының 
әр түрлі саласында қызмет істе
генде, қалалық, облыстық комсо
мол, Қазақстан комсомолы, Бү
кілодақтық Орталық комсомол 
комитеттерінің, Қызылорда об
лыстық советі, халық депутат
тарының Құрмет грамота лары
мен марапатталған. I раз ряд ты 
шахматшы. Қызыл орда қалалық 
ардагерлер ұйы мы мәдени
көп шілік спорт жөніндегі ко
миссиясының ұйым дас ты ру шы
сы болды. Сол кездің көзі мен 

қа рап, қоғамның дамуы мен, өр
кендеуі және өсуімен бағам да
сақ, комсомол жұмысы өмір өзе
нінің алғашқы арнасы іспетті. 
Ол партия, шаруашылық, саяси 
қызметтің нағыз қайнар көзі, 
бұ лағы деуге әбден болар еді. 
Жастар арасында мәденикөп
шілік ұйымдастыру және саяси 
жұмыстардың сан түрі осы ком
сомолдан бастау алатын. Қы
рекең де осы жерде өмір сы
на ғынан өтіп, тәлім алып, ел 
та ныған азамат атанып қалып
тас ты.

«Ұрпақтанұрпаққа» қоғам
дық бірлестігінің белсенді мү
шесі, өзекті мәселелерді қозға
ған проблемалық мақалалары 
облыстық баспасөзде жиі жа рия
ланды. Ардагерлер арасын дағы 
шахмат пен дойбы жарысының 
бірнеше дүркін жүлдегері. Құр
метті қайраткер Бименді Бай
ма хановтың бастамасымен «Қа
зақстандық преферанс» кітабын 
тұңғыш рет қазақ тілінде жаз
ды. Бірнеше халықаралық жа
рыстардың жүлдегері. Ха лық
аралық преферанс лигасы ның 
шешімімен (Киев қаласы, Ук
раи на) 2012 жылы «Префе ранс
тың құрметті шебері профес со
ры» атағы берілген.

Өзінің жоражолдас, ағайын
туғандары бас қосқан отырыс
тарда: 

– Әкем Сұлтангерей көзі ті
рісінде «Естеріңде болсын «үш 
нәрседен сақ болыңдар – даңқ, 
бай лық, қызмет. Даңққа бай
лан саң көзің байланар, құздан 
құ лайсың. Байлыққа мастансаң 
тө гілесің, қайыршылыққа қа дам 
тартарсың. Қызметіңнің биік
тігіне берілсең, жалғыз қа лып 

сандаларсың. Даңқты да, бай
лықты да қызмет биігінде уыс
тарыңда ұстай біліңдер. Тойшыл 
болмаңдар, көпшіл болыңдар» 
де ген өсиет сөздерін әңгімесіне 
арқау ететін. Бұл да азаматтың 
бір кемеңгерлігі еді ғой.

Біз ұйымшыл едік, егер бі
реудің басына ауыртпалық түс
се немесе қуаныш болса тез жи
налып қолдан келген көмегі мізді 
жасайтынбыз. Ауыртпа лығын 
бө лісіп, қуанышын еселей тү
се тінбіз. Мен бастықпын, сен 
жай қызметкерсің деген мағы
на болмайтын, бәрі бір кісі нің 
ба ласындай, бір қолдың сала
сындай, түсінісіп жұмыс істей
тінбіз, – деп отыратын өткен 
уақытты еске алып.

Өзінің «Мен қайтып орала
мын» атты естелік кітабында 
әу летінің шежіресін былай тара
тады: 

– Кіші жүз Әлім, Қабақ, 
Қангелді, Пұсырман, Сексен, Ба
ғым, Жолдыбай, Кенже, Қонай, 
Мұхамедияр, Сұлтангерей. 
Сұл  тангерейден Қырымбай, 
Са  рыбай, Мықтыбай, Талғат, 
Қа  ламқас, Асыл, Алтын. Қырым
байдан Қанат, Аманкелді, Қай
рат. Қанаттан Айжұлдыз, Ай
са  на, Аманкелдіден Айзере, 
Нұ ра  сыл.

Құландылық Ақжолов Тө
леу мұраттың «Жүрек сыры» кі
табында Қырымбайдың 50 жыл
дығына арнаған апасы Қаламқас, 
жездесі Қошан Мәмбетрзаев от
басының өлеңінде: 

– Қосқасын Құдай сені 
Мәдинаға

Аққыран мен өзіңді 
Мекке деймін, 

Мол бақыт қона берсін 
жанұяңа,

Тілегім кетпегейсің, 
текке деймін.

Келгенше сен 10 жасқа 
арқаладым,

«Көзі өткір» деген жаннан 
қалқаладым.

Бұл күнде сен 50де, 
мен 60та

Шарлаймыз қиял мен ой 
шартарабын, 

– десе, туған інілері Сарыбай, 
Талғат: 

– Қызық қой менің ағамай, 
Мінезі таза баладай. 
Көңілі бірақ даладай, 
Ойлары ұлы данадай. 
Ақындардың жырындай,
Ғашықтардың сырындай, 
Өнері көп бірыңғай, 
70ке шықты шаршамай, 
Менің ағам Қырымбай! – деп 

мақтаныш сезімін жолдайды.
Соғыс және еңбек ардагері 

Бименді Баймаханов ағамыз 
осы ған орай: 

– Мен білетін Қырымбай 
стратег те, тактик те ойыншы, 
оны мен әріптестері әруақытта 
санасады. Ол преферансты өнер 
деп ғана емес, әдемілікті кө ре, 
сезе біледі, осындай қа сиет бар
лық ойыншыларда бола бер мей
ді, – деген.

Ал облыстық комсомол ко
ми тетінің бұрынғы бірінші 
хат шысы Амангелді Құдайбер
генов: 

– Қырымбай екеуміз мәде
ниет саласында жұмыс істегенде 
араластық. Іскер аза мат, жан
жақтан хабары бар. Жол дас 
тық қа таптырмайтын жі гіт. 
Мә дина екеуі үйленгенде то
йын басқарып, екеуінің үй бо
луына үлес қостым. Мәдина 
Қы зылорда қаласында көп жыл 
мектеп директоры болды, – деп 
өзінің «Өмірімнің қуаты – жас
тығымның шуағы» атты еңбе
гінде мақтанышпен сөз етеді.

Иә, табиғаты таза адамдар 
жанжағына жылуын шашып 
жүреді ғой. Көп ойланып, аз 
сөй лейтін. Жұмыста тазалықты, 
адалдықты, талапшылдықты, 
дәл дікті, көлгірсімеуді Қырекең
нің болмысынан аң ғарушы едік. 

«Ұлық болсаң, кішік бол» 
деген халқымыздың нақылы 
Қы рекең сияқты абзал жанның 
болмысбейнесін баршаға паш 
еткендей.

Дүниедегі ең ауыры мезгілсіз 
бақилық болған жақыныңа ес
телік жазу болар. Оның үстіне 
мына қой үстінде бозторғай жұ
мыртқалаған заманда сапсау 
ортамызда жүрген, айналасына, 
үлкенге де, кішіге де қамқор, 
өзіндік ұстанымы бар, ойын 
еркін, өте мәдениетті, арбаны да 
сындырмай, өгізді де өлтірмей 
жеткізе білетін жоғары дәреже
дегі психолог азамат едіау, біз
дің Қырекең!

Қуанышқали 
ШАПШАҢОВ,

Қызылорда облысының 
Құрметті қайраткері

ҚАДІРЛІ 
ҚЫРЕКЕМ 
ЕДІ 

Естелік жүріп өткен жолыңның ой-шұқырын бір шолып өту үшін 
жазылады. Соңымызға бұрылып қарап, «Балалық өтті, білдің бе? Жігіттікке 

келдің бе? Жігіттік өтті, көрдің бе? Үлкендікке көндің бе?» деп үлкендер 
айтқандай естелік ауылына ат басын бұрар болсақ, сағымы бұратылған бұйра 

белдің арғы қабағында қалған ағаларымыз бен замандастарымыздың асыл 
бейнесі көз алдымызға қалқып келе қалады. Бәрі-бәрі кешегідей көрінеді. 

Осылай көз алдымызда тұратын, маңдайы жарқырап жүретін замандас 
інілеріміздің бірі – Қырымбай Мұхамедияров еді. Қайран Қыреке!

«Қазақстан Республикасындағы сайлау ту
ралы» конституциялық заңына енгізілген өз
герістерге сәйкес 2021 жылдың 25 шілдесінде 
өңірімізде алғашқы рет 40 ауыл, кент әкімі 
ті келей халықтың дауыс беруі арқылы 
сайланды.

Қазір аудандық маңызы бар қалалар мен 
кенттердің, ауылдық округтердің жалпы саны 
– 146. Оның ішінде, 2сі аудандық маңызы 
бар қалалардың, 12сі кенттердің әкімі болса, 
қалған 132сі ауылдық округтердің әкімі. Осы 
әкімдердің ішінде әйелдердің саны – 3, ор та
ша жасы 47ні құраса, оның ішінде 35 жасқа 
дейінгі жас әкімдер саны – 8. Барлық әкім
дердің мемлекеттік қызметтегі орташа еңбек 
өтілі – 12,2 жыл, атқаратын лауазымдағы 
орташа еңбек өтілі – 3,9 жыл.

Мемлекеттік басқаруды дамытудың 2030 
жылға дейінгі тұжырымдамасында «Мемлекет 
пен қоғам қа тынасының «төрешіл» моделінен 
басқару дың проактивті, сервистік және аза
маттардың сұраныстарына ден қойғыш ныса
нына көшу мемлекеттік органдар үшін негізгі 
мақсат бо луға тиіс» делінген. 

Сол арқылы халық өз үніне құлақ астырып, 
өзі үшін маңызды шешімдерді таңдауға мүм
кіндік алады. Бұл өз кезегінде, мемлекетке 
деген сенім деңгейін арттырады және адамға 
бағдарланған мемлекетті қалыптастырады деп 
көрсетілген.

Мемлекеттік қызметшілердің Әдеп кодек
сінің қағидаттарына сәйкес, клиентке бағдар
лану дегеніміз бұл – мемлекеттік қызметтерді 
тұтынушы ретінде халықтың сұраныстарын 
толықтай бағдарлай отырып, көрсетілетін 
мемлекеттік қызметтердің сапасын арттыру 
және жолданымдарды қарау кезiнде 
төрешiлдiк көрiнiстерiне және әуресарсаңға 
салуға жол бермеу жөнінде шаралар қабылдау.

Аумақтық департамент жүргізген талдау
ларды алып қарайтын болсақ, клиентке бағ
дарлану қағидатын ұстануда ауыл әкімдері 
тарапынан біраз мәселе бар екені аң ғары ла
ды. Мысалы, мемлекеттік көрсе ті ле тін қыз
мет тердің сапасына мониторинг жүргізу ба
рысында 14 ауыл әкімінің әкімшілік жазаға 
тартылғаны анықталып отыр. Барлығы жер 
қатынастары саласына қатысты мерзім бұзу
шылықтарға жатады.

Мекеме басшылары тара пынан қабылда
натын шешімдер элект рондық цифрлық қол
таңба арқылы жү зе ге асырылады. Тәжірибеде 
осы ЭЦҚны пай далану кезінде де кемшіліктер 
бар. Ескеру қажет, егер электрондық қолтаң

ба ны пайдалану тәртібі бұзылған жағдайда 
ҚР «Әкімшілік құқықбұзушылық туралы» ко
дексінің 640ба бына сәйкес әкімшілік жауап
кершілік қарас тырылған.

Мемлекеттік қызмет саласын бақылау ба
ғытында ауыл әкімдеріне қатысты қозғалған 
тәртіптік істер соңғы екі жылда да жалғасып 
келеді. Өткен жылы 1 кент және 4 ауыл әкіміне 
қатысты іс қозғалған болса, биыл 1 ауыл 
әкімінің тәртіптік ісі Әдеп жөніндегі кеңесте 
қаралды. Негізгі анықталған кемшіліктер мем
ле кеттік сатып алу заңнамасына байланысты. 

Орын алған кемшіліктерді алдағы уақытта 
қайта болдырмау үшін Әдеп жөніндегі кеңес 
нақты ұсыныстар енгізіп отырады.

Сонымен бірге, академия филиалымен 
бір лесіп оқыту курстары, соның ішінде «Ең 
алдымен адамдар» бағдарламасы бойын ша 
бар лық аудандарда көшпелі оқыту семинар ла
ры ұйымдастырылды.

Осы жылдың 17 шілдесінде «ҚР Мем
ле  кеттік қызметін дамытудың 20242029 
жыл   дарға арналған тұжырымдамасын бекі
ту ту  ралы» Президент Жарлы ғы шықты. Тұ
жы  рым дамада көрсетілге ніндей, жүр гізіл
ген реформалардың серпіні, сондайақ елдің 
қо ғамдықсаяси, әлеумет тік эконо мика лық 
өмірін жаңғыртуға, азаматтардың әлауқатын 
жақсартуға бағытталған түбегейлі қайта құ
рулардың ауқымы мемлекеттік қыз метті одан 
әрі дамыту қажеттілігін негіз дейді. Мем ле
кеттік қызметтің сервистік және клиентке бағ
дарлану қағидаттарына негіз дел ген моделін 
құруға бағыт алынды.

Мемлекеттік қызметтің гибридті моделіне 
көшу бойынша жұмыс басталды (бірегей кә
сіби тәжірибесі мен әлеуетін ескере отырып, 
мамандарды тікелей іздеу). Бұл мансаптық 
және позициялық модельдердің ең жақсы 
ерекшеліктерін біріктіреді. 

Бұған дейін енгізілген жаңашылдықтарға 
тоқталсақ, кадрларды іріктеудің жаңа автомат
тандырылған жүйесі енгізілді, жаңа білік тілік 
талаптары бекітілді, қызметшілерді баға лау
дың жаңа жүйесі, келісімшарттық қыз мет ші
лер институты енгізілді, өңірлік кадр резер ві 
қалыптасты. 

Кадр комиссиясының шешімімен 25 үміт
кер (226 адамның ішінен) Өңірлік кадр резер
віне алынды.

Бүгінде осы 25 үміткердің 4і конкурстық 
іріктеусіз бос тұрған лауазымдарға, оның 
ішінде 3і басшы лауазымдарға, бір резервші 
жақында ҚР Президенті Әкім шілігіне таға

йындалды. Алдағы екі жыл ішін де кадр ре
зервіне қабылданған әрбір үміт кер жергілікті 
атқарушы органдардың «Б» кор пу сының мем
лекеттік әкімшілік лауазым дарына конкурс 
өткізілместен орналасу мүмкіндігіне ие бол
ды.

Сонымен бірге, 2023 жылдан бері мемле
кеттік грантпен оқуын жақсы бі тірген 
түлектер де конкурстық іріктеусіз тө мен 
тұрған бос лауазымдарға тағайындала бас
тады. Мысалы, осы кезеңге дейін 9 жас маман 
қызметке орналасты. 

Бұдан кейінгі шаралар мемлекеттік қыз
мет тің дарынды адамдар үшін тартымды бо
луына, патриотизмнің жоғары стандарттары 
мен ұлттың (қоғамның) мүддесіне адал қыз
мет ететін кадрларды ұстап қалуды және 
кәсіби лендіруді қамтамасыз етуге бағытталуы 
тиіс.

Мемлекеттік қызмет қоғамның сенімі бол
ған жағдайда ғана жұмыс істей алады. Жаңа 
миссиясы ел азаматтарының қажеттіліктеріне 
назар аудара отырып, мемлекеттік қызмет ші
нің келбетіне қойылатын талаптарды қалып
тастырады. Бұл – өз Отанына деген адалдық, 
ел мүддесі үшін құрбандық пен батылдыққа 
дайын болу.

Жоғарыда айтылып өткен тұжырымдаманы 
іске асыру жөніндегі ісқимыл жоспарына 
сәйкес «Қазақстан Республикасының мемле
кеттік қызметі туралы» заңына мемле кет тік 
қызметшілерді ынталандыру жүйесі, әлеу 
мет тік пакет және олардың құқықтық қор
ғалуы мәселелеріне қатысты көптеген өзге
ріс тер енгізілетін болады. Атап айтқан да, 
мем лекеттік қызметшілердің арнамы сы мен 
қа дірқасиетін олардың кәсіби қыз ме тіне бай
ланысты қол  сұғушылықтардан қор ғауды қам
тамасыз ету жөнінде шаралар қабыл данады.

Бұдан басқа, әлеуметтік кепілдіктер жү
йесі барлық қызметшілердің санаттары үшін 
кезеңкезеңімен кеңейтіліп, әлеуметтік меди
циналық сақтандыруды, спорттықсауықтыру 
кешендеріне қолжетімділікті, психологиялық 
қолдауды қоса алғанда, олардың отбасылары 
үшін корпоративтік әлауқат бағдарламаларын 
енгізу бойынша ұсыныстар әзірлеу жоспарла
нуда.

Е.МЕНДАЛИЕВ,
Мемлекеттік қызмет істері агенттігі 

облыс бойынша департаментінің 
басшысы, Әдеп жөніндегі 

кеңестің төрағасы

ТҰЖЫРЫМДАМА ТАЛАПТАРЫ 
ТАЛҚЫЛАНДЫ

Мұралық істің ашылғанын хабарлайды
Қызылорда қаласының жеке нотариусы Косбергенов Мурат Каирбекович 

(лицензия №14002321, 24.02.2014 ж.)  2024 жылдың 18 мамырында қайтыс болған 
азамат  Байназаров Кунгабыл Кожасовичтың атынан мұралық істің ашылғанын 
хабарлайды. Мұрагерлері болса, мына мекенжайға хабарласуын  сұраймыз: 
Қызылорда қаласы, Көшербаев көшесі 203, тел.: 8 778 235 08 08, 8 777 067 92 37.

***
Қызылорда қаласының жеке нотариусы Косбергенов Мурат Каирбекович 

(лицензия №14002321, 24.02.2014 ж.)  2024 жылдың 13 қарашада  қайтыс 
болған азаматша  Сеитова Роза Тлектесовна атынан мұралық істің ашылғанын 
хабарлайды. Мұрагерлері болса, мына мекенжайға хабарласуын  сұраймыз: 
Қызылорда қаласы, Көшербаев көшесі 203, тел.: 8 778 235 08 08, 8 777 067 92 37.

ҚАЛИБЕК АХМЕТЖАНҰЛЫ 
АХМЕТЖАНОВ

Еліміздің банк жүйесінің 
құр метті ардагері Қалибек Ах
мет жан ұлы Ахметжанов 94 
жас қа қа ра ған шағында өмір
ден озды. 

1930 жылы 21 желтоқсанда 
дү ниеге келген Қалибек Ах
мет жан ұлы 46 жылдан ас там 
уақыт банк жүйесінде қыз мет 
етіп, еліміздің қазіргі банк жү
йесінің негізін қа лаушы лар
дың бірі болды. 

Еңбек жолын кредит инс
пек торы болып бастап,  КСРО 
Мем ле кеттік банкінің Қы зыл
орда об лыстық басқар ма сын 
бас қарды. КСРО Мем лекеттік 

банкінің Қа зақ рес пуб ликалық 
басқармасы бас  тығының орын
басары, «Қаз жил соцбанк» пен 
«Қазкред соцбанк»тің бас қар
ма төрағасы сияқты ла уазым
ды қызметтерді атқарды. 

35 жылдан астам уақыт 
бойы әртүрлі жауапты жұ мыс
тардың басықасында жү ріп, 
ел эконо ми касының да муы
на және қар жы жүйесін ре
фор малауға зор үлес қосты. 
Адал да қажырлы ең бегі ба
ға ланып, «Құрмет бел гісі», 
Еңбек Қызыл Ту, «Ха лық тар 
достығы» ордендерімен, ме  да
ль дармен, «Қазақстан Рес пуб 
ликасы Ұлттық Банкінің құр
метті ардагері» төсбелгісімен 
марапат талды. «КСРО Мем
лекеттік бан кі нің үздігі» құр
метті атағының иегері Ұлт тық 
банктің ар  да герлер кеңе сінің 
жұмысын же тіл діруге үлкен 
үлес қосты.

Марқұм Қалибек Ахмет
жан  ұлының жарқын бейнесі 
көптің жа дында ұзақ уақыт 
сақталады. 

Қызылорда облысының 
әкімдігі, облыстық 

мәслихат, облыстық 
ардагерлер кеңесі

және облыстық 
қоғамдық кеңес

Жарнама. Жарнама. Жарнама
«Сыр бойы», 
«Кызылординские  вести», 
«Ақмешіт апталығы», 
«Ақмешіт жастары» және аудандық 
басылымдарға  жарнама 
орналастырғыңыз келсе:  
70-00-52  
телефон ы 
арқылы 
байланысуға 
болады.

E-mail: smjarnama@mail.ru
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Атыздың ортасында жайқалған күрішке 
қарап тұрып, ұзақ ойланды. Кіндігінің қаны 

тамған қасиетті мекен. Осы топырақта 
туды, өсті, кемеліне келе жатыр. «Мен не 

істедім? Не бітірдім?» деді күбірлеп. Оның 
бойында әкеден алған ақылы мен тәрбиесі 

өзіне есеп тапсыратын осындай бір дағдыны 
қалыптастырған. Иә, Сәкен Шағыртаев 
еңбекке араласқалы бері агросаланың 

ыстық-суығын сезініп жүр. Бүгінде ол – 
«АгроЛидерТаң» серіктестігінің директоры.

– Туған жердің бір перзенті ре
тінде ел мүддесі үшін еңбек етуді басты 
міндетім деп санаймын, – деп бастады 
ол әңгімесін көзін егіс тіктен алмай. – 
Қазақта «Әке көр ген оқ жонар, шеше 
көрген тон пі шер» деген керемет сөз бар. 
Әкем кіш кентайымыздан адал еңбек етуге 
баулыды. Маңдай тердің жемісін көрудің 
қандай ғажап сезім екенін ұқтырды. Ата
анамның берген тәр бие сінің нәтижесінде 
мен өмір жо лымда осындай биіктіктерді 
ең се ріп жүрмін. Әрбір әрекет тің арғы 
жа ғында елдің мүддесі тұруы кере гін 
ұқтырған әкемнің өмірінің жалға сымын.

Бұл күнде «Таң» ауылындағы шар
уа шы лықты гүлдендіріп, серік тес тіктің 
әрбір қа дамын нығайтып келеді. Ауылдың 
дамуына да атса лысып, өзгелерге көп 
үлгі болып жүр. Ол елге қызмет етуді 
әл деқашан бас тап кеткен. Ендігі мақсат 
– Қы зылорда қала лық мәслихатының де
путаты болу. 

– Әділетті Қазақстанды құруға ұмтыл
ған қазіргідей кезеңде ел се німін арқалау 
да оңай емес. Осы күн ге дейінгі жиған 
тәжірибем мен білі мімнің арқасында осы 
биікті ба ғын дыратыныма сенемін. Сыр 
елі нің бас қаласы, қазақтың алғашқы ас
танасы – Қызылорда қаласының өсіп
өркендеуіне үлес қосқым келе ді, – дейді 
Сәкен Имамзадаұлы.

«Еңбек Ерінің» ізін жалғап, алған 
тәлімін тура жолда пайдаланып келе 
жатқан Сәкен Шағыртаев әңгіме ара сында 
«Халық мені қолдаса, мен халықтың 
үмітін ақтау үшін ба рымды саламын» деді. 
Әрине, елге бүйірі бұрып, жаны ашып 
тұрған азаматын ел неге қолдамасын?! 
Бас тамалары да жетерлік. 

– Ең алдымен, көпқабатты үй лердің 
аулаішілік жолдарын жөн деу ге атса лыс
қым келеді. Біз тек ор талық көшелер мен 
даңғылдарға ғана емес, басқа да аймақ
тарды на зардан тыс қалдырмауымыз 
керек. Қаланың әрбір тұрғынына жағдай 
жасау – атқа мінген әрбір азаматтың мой
нындағы жүк. Сондайақ аула ішілік жа
рықтандыру, кәріз жүйе лері мен аяқсу 
мәселесін шешу күн тәртібінде тұр. 

Сонымен қатар қа уіп сіздікті бастапқы 
орынға қойып, бейнекамералар орнату да 
ойда бо лу керек. Көркейтукөгалдандыру 
жұ мысындағы әрбір бастама өз дең
гейінде орындалса деймін. Жа ңа үй
лерді көптеп салғанымыз жақсы, бірақ 
бұрынғы үйлерді де жаң ғыр тып, жаңа 
кейіпке енгізуге бо лады. Он сотық жерге 
он жылдап қо лы жетпей жүргендер мен 
баспана мәселесін бас ауруына айнал
дыр ғандардың көкейкесті мәсе лелерін 
шешуге еңбектенгім келеді, – дейді Сәкен 
Шағыртаев.

Ел Президенті келер жылды жұ мысшы 
мамандықтарға арнауды тапсырды. Әри
не, елде бәрі басшы емес. Асыраушы сала
да маңдайы күнге күйген әрбір диқанның 
еңбегі елену керек. Мұндай мамандар 
жол, құрылыс салаларында да кездеседі. 
Жұ мысшы мамандардың беделін кө теру – 
ең негізгі мақсаттарының бірі екенін еске 
салды кейіпкеріміз.

– Мемлекеттік деңгейде жастар ды 
қолдау бар. Біз оны тиісінше тиімділігін 
ескере отырып, пайдала нуымыз керек. 
Жақында жолшы мамандығына бөлінген 
800 гранттың, 40ы ғана игерілгенін оқып 
қалдым. Бұл жастардың ауырдың үстімен, 
жеңілдің астымен жүруге барынша 
бейім екенін байқатады. Қазір бай қап 
қарасаңыз, жастардың көбісі уақытша 
және ақысы күнделікті жұ мыс істейді. 
Оның болашағы жоқ. Ертең уақыты 
келгенде жағаға шы ғып қалатыны анық. 
Сол жағын ой ла нуымыз керек. 

Жастар тақырыбын айттық қой, олар
дың қоғамға қат саланы таң дап, сол 
салалардан өздерін та буы на бағыт беруі

міз керек. Әрбір оқу бітірген жас маман 
тұрақты жұ мыспен қамтылса екен деймін. 
Әри не, сапалысапасыз мамандар да бо
лады. Бірақ мектеп бітіріп, сол са ланы 
таңдадың екен, ендеше сала ның үздігі бол. 
Жоғарыда айтып өт кен жол саласында 
мамандардың ор таша жасы 50ге жетіп 
қалған, – деді Сәкен Имамзадаұлы. 

Әрине, орта жастың ұлғаюы ауыл 
шаруашылығында да көп теп кездесті. 
Ауыл жастары жанжақ қа жұмыс істеп, 
қалаға бара ды. Оқу дан кейін қалып 
қойып жа тады. Кей де тіпті тауы жоқ жер
де аль пи нист мамандығын бітір гендер 
де кездеседі. Сондықтан маман дық таң
дауды әрбір жас өзінің болаша ғымен 
сабақтастыра алу керек. 

– Кезінде ауыл шаруашылығында да 
маман тапшылығы болды. Бірақ біз әрбір 
маманға жағдай жасау ар қылы жұртшы
лықты қызықтыра біл дік. Туған жерді 
түлету – парыз. Дегенмен қарны аш адам 
ол парыз ту ралы көп ойламайды ғой. Қа
зір шар уашылықтарда айлық жалақы жо
ғары. Қызметкерлер қыста көмір, жаз да 
шөп алады, күрішін де қоса алады. Одан 
бөлек, туған жерді түлетуде едәуір еңбек 
етіп те жатырмыз. Ауыл – қазақтың қа
рашаңырағы ғой. Сол ауылды да мыту 
ар қы лы қаланы да қауқарлы ете аламыз. 
Асы раушы сала мықты бол ғанда ғана, 
басқа бағыттағы эко номикамыз дамиды, – 
дейді кейіп керіміз.

Әйтсе де рухани құндылық қай кезде де 
жоғары орында тұратынын айтқан Сәкен 
Имамзадаұлы толғауы тоқсан тіршілікте 
жастардың тәрбие сіне алаңдайтынын айт
ты. Қазақтың қазақтығы, баға жетпес азат
тығы ұлттық құндылықтармен сабақта
суы керегін еске салды.

– Жастар тәрбиесі мен ұлттық құнды
лықтарды ұштастыру мақса тында облыс
тық, қалалық ардагерлер кеңестерімен 
бай ланыс орнатып, түрлі форматтағы 
кезде сулер ұйым дастыруға атсалысу – 
менің бағ дар ламамдағы бағыттардың бірі. 
Жас тар тәрбиесі қай кезде де өзекті. Аға 
буын мен жас толқынның арасын да ғы 
байланысты нығайтып, арадағы тәжірибе 
алмасу, ой бөлісуді қол ға алғым келеді. 
Бос уақытын тиім ді ұйымдастырып, 
жолға салса, жас тардың да белсенділігі 
жоға рылай түсетініне сенемін, – дейді ол.

Табанды еңбек пен маңдай тер қай 
кезде де азамат тәрбиелейді. Ал сол 
адамның өмірлік ұстанымы мен көзқарасы 
елге еңбек етуді басты бағыт етіп жатса, 
онда аспанға атқан малақайыңыздың таяу 
маңда төмен түспейтіні анық. 

Дәулет ҚЫРДАН

Сәкен ШАҒЫРТАЕВ, Қызылорда облысы Қызылорда қалалық мәслихатының 
№19 сайлау округі бойынша шығып қалған депутаттың орнына үміткер: 

ТУҒАН ЖЕРДІҢ АЛДЫНДА 
ПЕРЗЕНТТІК ПАРЫЗЫМ БАР

Жақында әлеуметтік желіде белгілі 
блогердің Қытайдың шайн мускат жүзімін 

жеген видеосы миллиондаған қаралым 
жинады. Артынша жүзім трендке айналды. 

Көпшіліктің әлгіні сатып алып, асмр жасаған 
бейнероликтері желіде тез таралды. Бір-
бірінен көргендер іліп әкетті. Бағасына, 
сапасына, қайдан келіп жатқанына мән 

берген жоқ. Тек жұрттан қалмау керек. Шайн 
мускатқа дейін Дубайдың шоколадын трендке 
айналдырдық. Қалта қағатын тәттіні де таласа 

алды жұрт. Дәмін көрді, қолдан жасады. 
Бірақ көпшілігі ұната қоймады. Дегенмен 

сауданың көркін қыздырды. Кәсіпке икемі 
барлар тапсырыспен Дубайдан алдырып, 

біраз пайдаға кенелді. 

Жергілікті жүзімнің шайн мускаттан 
еш айырмашылығы жоқ. Керісінше, 
адам денсаулығына әлдеқайда пайдалы. 
Емдік қасиетке де ие, сапасы да сенімді, 
бағасы да қолжетімді. Балаларға да 
қорықпай беруге болады. Ал сырттан 
келген, құрамы туралы нақты дерек 
жоқ өнімді жаппай тұтынуға не себеп? 
Көрсеқызарлық па? Әлде елден қалмау 
сән бе? Тапсырыс беріп алдырғандағы 
мақсат – жегенін желіге жүктеу. Осы 
тұста тұтынушылардың пікірі екіге 
бөлінді. Бірі жеуге болады деді, енді 
бірі сапасына сенім жоқ екенін алға 
тартты. Үшінші топ бір рет тұтынғанға 
қауіп төне қоймас деп топшылады. 

Осы жүзімнің саудасы қалай жүріп 
жатқанын көру үшін жемісжидек 
сататын дүкенге кірдім. Өзім де дәмін 
көріп, көкейдегі сұраққа жауап алғым 
келді. Шағын қалтасын сатып алдым. 
Жақсылап жуып, дәмін көрдім. Біздің 
жүзімнен дәмі сәл бөлектеу. Көлемі 
үлкен, сүйексіз. Көңілде күдік болған 
соң бір екіүш данасын жегеннен ке йін 
әрі қарай татып алмадым. Сөре шайн 
мускатқа толып тұр. Сатушымен әңгі
мелесіп едім, уақытша құбылыс еке нін, 
көпшіліктің қызығушылығы ба сылған 
соң бағасы арзандайтынын айтты.

– Неше жылдан бері жемісжидек 
сатумен айналысып келемін. Саудамыз 
бірқалыпты. Бірде келушілер Қытайдың 

жүзімі жайлы сұрай бастады. Не екенін 
желіден білдім. Бұған дейін де әкелінген, 
бірақ ол кезде сұраныс болған жоқ. 
Жеткізуші серіктесіме хабарласып, 
тапсырыс бердім. Бастапқыда бағасы 
аса  қымбат емес еді. Екіүш қорабын 
ғана алдырдым. Сенесіз бе, бір күнде 
өтіп кетті. Осылайша тапсырыс көле
мін ұлғайттым. Дәмінде ешқандай ерек
шелік жоқ. Кәдімгі жүзім. Бірақ етті әрі 
тығыз. Келісін  11 мың теңгеге дейін 
саттық. Бірақ алушылар бағасына қарап 
жатқан жоқ. Ыңғайлы қаптамасы бар, 
бір сабағының өзі  жарты келіге жақын. 
Тұтынушы дүкенге кіргенде «хит 
жүзім бар ма» деп сұрайды алдымен. 
Алғашқыда қызық үшін бәрі де алады 
ғой. Уақыт өте келе сұраныс азаяды деп 
ойлаймын, – дейді ол.

Қала тұрғыны Самал Жандарбек
ованың Дубай шоколады мен шайн 
мускат туралы ойын білдік.

– Шоколадты балаларым интернет
тен көріпті. Дәмін татайық деп қоймады. 
Тәтті сататын дүкеннен тапсырыспен 
алдырдық. Қымбат, амал жол тапсырыс 
бердім. Бағасына татымайды екен. 
Сонша қаражат құртқаныма өкіндім. 
Бастысы, балалардың көңілі ғой дедім. 

Одан өзіміздің «Қазақстан» шоко
ладының дәмі керемет. Жастар әсіре
қызылға әуес ғой. Бәрі де қызық үшін. 
Енді шайн мускат деген шықты. Әрине, 
дәмін таттық. Желідегі бейнероликке 
қарап, бала тұрмақ өзіміздің де аңсары
мыз ауды.  Дәмі тәтті де емес. Бір жеген
нен кейін балаларым тағы да әкелуді 
сұрады. Бірақ рұқсат етпедім. Себебі, 
әлеужеліде түрлі ақпарат тарап жатыр. 
Зиян екенін, химикаттар қосылғанын 
жарыса жазуда. Сондықтан енді пайда
сы жоқ өнімді тұтынбаймын деп шеш
тім. Оның орнына өзіміздің жемісжи
декті алып беретін боламын, – дейді ол.

Ал белгілі кәсіпкер, бірнеше дүкен 
желісінің иесі шайн мускат жүзімін 
сатудан бас тартты. Көпшіліктің көзін
ше қоқысқа тастады. Себебі, әрбір өні
мін тексерістен өткізіп барып көпші
лікке ұсынатын ол жүзімнің құрамына 
күмәнмен қараған. Сол себепті сауда 
сөрелерінен алып тастады. Видео 
желіде тарап, бірі қолдаса, енді бірі 
«есіл ақша желге ұшты» десті. 

Осы жеміске қатысты Ауыл шаруа
шы лығы министрі Айдарбек Сапаров 
пікір білдірді. «Өнімдер елге келгенде, 
біз олардың стандартқа сай екендігін 

тексеру үшін барлық серти фи катын қа
раймыз. Олар міндетті түр де біздің сы
на мадан өтіп, зертханаға жі беріледі» 
деді. Тексеруге жіберіп, нәтижесін ай
та тын болды. 

«Жоқ, оны әлі сынап көрген жоқ
пын. Бұл жүзімді тексеріп көрейік. 
Ше  карадан өткен болса құжаттары, 
анық  тамалары бар деп ойлаймын. Егер 
жа сы рын жеткізілсе, басқа мәселе. 
Комитет төрағасына тапсырма беремін. 
Ол үлгісін алып, тексеріп көрсін» деді. 
Енді министрдің жауабын күтеміз. 
Зерттелгеннен кейін сан сұраққа жауап 
табылары сөзсіз.

Деректерге сүйенсек, жемісті алғаш 
жапон шаруалары ойлап тапқан. Бұл– 
мускаттың екі түрін будандастыру 
арқылы өсірілген өнім. Қазір жүзімді 
Оңтүстік Корея мен Қытай да өндіреді. 
Қазақстан нарығына көбіне қытайлық 
жүзім тасымалдануда екен. Ал мар
ке толог мамандардың ойынша жүзім
нің айтарлықтай ерекшелігі жоқ. Оған 
сұ раныстың күрт артуына «TikTok» 
желісі ықпал еткен. 

Дәміне таңдай қақтырған Дубай 
шоколадының құрамында кездесетін 
қоспалар жайында дәрігерлер жақсы 

жаңалық айтпады. Одан калория мен 
майдың артық мөлшері анықталған. 
Бұл диарея, асқазан қыжылы және іш
тің кебуі сияқты проблемаларды кө
бейтеді екен. Тәттіні көп тұтынса, 
артық салмақпен күресу қиындайды. 
Шо коладтағы қанттың жоғары кон
центрациясы қант диабеті бар адам
дардың денсаулығына кері әсерін 
тигізбей қоймай ты нын да жет кізді. Бұл 
тәтті аллер гиялық реакция тудырмаса 
да, асқазанішек жолдарына зиян болуы 
әбден мүмкін екенін ашып айтты. 

Тиісті сала мамандары қанша айтқа
нымен құлақ асып, тыңдап жатқан еш 
кім жоқ. Кей деректерге қарағанда Ду
бай шоколады трендке айналған кезде 
әлем бойынша минутына 100 дана сы 
сатылған. Шайн мускатқа деген сұра
ныс та сатушылардың саудасын қыз
дырып тұр. 

Қазір жастар арасында «тренд» деген 
ұғым қалыптасқан. Кез келген дүниені 
насихаттауға ықпалы зор.  Олар өзгеше 
контент жасау арқылы танылады. 
Міне, соның салдарынан жаңа дүние 
ойлап табады. Дубай тәттісі мен шайн 
мускат та – сондай контенттің бірі. Бір 
ғана асмр бейнежазбасы адамдардың 
тұтынып көруге деген құштарлығын 
оятты. 

Мақаланы дайындау барысында  
Ауыл шаруашылығы министрлігі Мем
ле кеттік инспекция комитетінің шайн 
мускат жүзімінің ағзаға зиянын анықтау 
үшін жасаған зертханалық талдауы
ның нәтижесі белгілі болды. Жемістен 
адам денсаулығына қауіпті зиянкестер 
анықталмаған. Талдау қорытындысы 
бойынша жүзімдегі нитрат деңгейі 13,7 
миллиграм/келі. Бұл көрсеткіш өнім 
үшін рұқсат етілген нормаға сай екен.

Көпшіліктің көкейіндегі сауалға 
жауап табылған секілді. Дегенмен өзге
нің өнімін трендке айналдырғанша, өз 
өнімімізді қолдауды ұмытпайық.

Сара АДАЙБАЕВА, 
«Сыр бойы»
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Қаржысы республикалық бюджеттің қаражатынан төленді

Раушан Тәуекелова – Сыр дария ау
даны «Іңкәрдария» ауы лындағы №191 
ор та мек тепте кітапханашы. Жиыр ма 
жыл дық тәжірибесі бар бі лікті маман. 
Әр жылдары мек теп оқушыларына жа
ңа кі тап тар топтамасын ұсы нып, бала
лардың оқуға деген қабі леттерін аша 
түсуде аянбай еңбек етіп келеді. 

– Ауыл балалары оқуға құштар. 
Жаңа шығармалар кел ген сайын ынты
зарлықпен жаз дырып алып, оқып жа та
ды. Әрбір кітаптың өзіндік ма ңызы зор 
деп есептеймін. Ал тын көмбенің сыры 
мен сипатын жүрекпен сезіне білу 
керек. Сонда ғана парасатпа йымыңды 
арттырып, танымың кеңейе түседі. 
Әр балаға сұ ранысына сай қажет 
дүниені тауып беріп, білім бұлағынан 
сусындату – кітапханашының мін деті, 
– дейді ол.

Жалпы №191 орта мектеп кітап ха
на сы заманауи талапқа сай жаб дық 
талған. Кітапхана жанынан арнайы 

коворкинг жасақталған. Бос уақы тын
да оқырмандар шахмат, дойбы, тоғыз
құмалақ ойнап, кітап оқуына болады. 
Тренингтер өткі зі леді, көрмелер 
ұйымдас тырылады. Со ны мен қатар 
әде би кеш, танымдық са ғат, от басылық 
жарыстар тұрақты өт кі зі ліп отырады.

Бүгінде кітапхана қорында 12591 
кітап сақтаулы. Оның ішінде 3769 – 
көр  кем әдебиет, 6630 – оқулық, 1606 
– әдістеме, 586 – электронды оқулық
тар. 230 оқырман тіркелген. 20212024 
жыл дар аралығында «Оқуға құш тар 
мек теп» жо ба сы қолға алынды. Ал 
биыл «Балалар кітапханасы» бағдар
ла масы мен жұмыс жасалуда. 

Раушан Тәуекелова – аудан дық, об
лыс тық кәсіподақ ма ра пат тарының ие
ге рі. Өткен жылы «Үздік кітапханашы 
– 2023» байқауында жүлделі екін ші 
орын ды жеңіп алды. 

Тұрар БЕКМЫРЗАЕВ,
«Сыр бойы»

КІТАПХАНА

БАЛА 
ТАНЫМЫНЫҢ 
БАҒБАНЫ

«Адамды адам еткен – кітап, адамзат еткен – кітапхана» деген Әбіш Кекілбаевтың 
ұлағатты сөзі бар. Кітаптан асқан қазына жоқ. Адам баласы кітап оқу арқылы білім жинап, 

ой-өрісі дамып, өзін жаңа қырынан тани түседі.

АПЫРАЙ-Ә!


